
SEPTEMBER
2023
št. 4 (123)

Letnik

24

Glasilo Občine
Loška dolina



Festival Plavajoči grad

skozi oči našega

neumornega fotoreporterja

Maria Žnidaršiča.

GALERIJA



• letnik 24 • september 2023  •    1

UREDNIŠKI NAGOVOR
 K A Z A L O  

ROK ZA ODDAJO ČLANKOV ZA NASLEDNJO ŠTEVILKO JE 23. 10. 2023!
ZA VSEBINO ČLANKOV V OBRHU ODGOVARJAJO AVTORJI SAMI.
STALIŠČE V VSEBINAH POSAMEZNIH PRISPEVKOV NI NUJNO
TUDI STALIŠČE UREDNIŠKEGA ODBORA ALI IZDAJATELJA
NEKATERI ČLANKI V GLASILU NISO LEKTORIRANI!

Splošna navodila in pravila za pripravo člankov: 
• Tekstovni del članka naj bo napisan in posredovan v elektronski obliki v 
programu word. • Ime dokumenta naj bo enako, kot je naslov članka. • Vsi 
teksti morajo biti podpisani s polnim imenom in priimkom. • Fotografi-
je in drugo slikovno gradivo mora biti pripravljeno v digitalni obliki v jpg 
formatu, ločljivosti 300 dpi in velikosti 1MB ali več. Slikovno gradivo naj 
bo posredovano samostojno in ne vstavljeno v wordov dokument. Pred-
vsem pa naj fotografije ne bodo prenesene direktno s FB ali drugih splet-
nih strani, ker take niso tehnično ustrezne za tisk. • K fotografijam je po-
trebno priložiti besedilo (kdo, oz. kaj je na fotografiji) ter obvezno navesti 
avtorja fotografije oziroma, če avtor ni znan, ime tistega, ki fotografijo 
hrani oziroma poseduje. • Seznam fotografij s podatki naj bo napisan na 
koncu članka, na katerega se slikovno gradivo nanaša. • Priporočena in 
zaželena dolžina tekstov je od 2.000 do največ 5.500 znakov s presledki 
ter priporočena ena ali največ dve fotografiji oz. slikovni prilogi. • Izjeme 
so intervjuji, predstavitev oseb in krajev, potopisi in razni strokovni član-
ki, ki potrebujejo obsežnejšo razlago. Ti teksti lahko vsebujejo do največ 
10.000 znakov s presledki ter največ 3 fotografije oz. slikovne priloge. • Če 

OBRH – JAVNO GLASILO OBČINE LOŠKA DOLINA 
Prejmejo ga brezplačno vsa gospodinjstva v občini Loška dolina. • Naročniki izven občine Loška dolina plačajo letno naročni-
no 10 € • Naklada 1550 izvodov. • Uredniški odbor: Andreja Buh, Janja Urbiha, Mario Žnidaršič, Karmen Bajec, Danica Petrovič, 
Mateja Šoštarič, Nives Pišek • Odgovorni urednik: Miha Razdrih • Naslov uredništva: Loška dolina, Cesta Notranjskega odreda 
2, 1386 Stari trg pri Ložu. • E-naslov: obcina@loskadolina.si • Telefon: 01 705 06 70 • www.loskadolina.si • naslovnica: France 
Cigut – Zverina na Plavajočem gradu • fotografija na naslovnici: Nives Pišek • Avtor križanke: Matjaž Hladnik • Oblikovanje: 
Polonca Strman • tisk: Abakos d.o.o.

je fotografij priloženih več, kot jih lahko vstavimo k članku, si uredništvo 
pridržuje pravico, da ne objavi vseh. Uredništvo si pridržuje tudi pravico 
do neobjave ali krajšanja člankov, ki niso v skladu s predpisano dolžino. 
Prav tako ne objavi tistih, ki niso v skladu s programsko zasnovo glasila 
in ne sodijo v nobeno od rubrik. Uredniški odbor bo presodil kateri članki 
bodo objavljeni! Pridružujemo si pravico, da članke zavrnemo. Hvala za 
razumevanje.

Navodila za prispevke v rubriki Pisma bralcev: 
• Tekst naj ne presega 3.000 znakov s presledki in največ eno slikovno 
prilogo • Vsebina naj bo omejena na tematiko, ki se nanaša izključno na 
Loško dolino, za vse druge teme si uredništvo pridružuje pravico, da jih 
ne objavi. • Teksti z žaljivo ali sovražno vsebino ne bodo objavljeni. • Ured-
niški odbor si pridržuje tudi pravico, da morebitno polemiko na določeno 
temo, ki bi se nerazumno razvijala v več zaporednih številkah, omeji oz. jo 
prekine. • Besedilo mora biti podpisano s polnim imenom in priimkom. • 
Dopisan mora biti tudi naslov in telefonska številka, z namenom, da lahko 
preverimo istovetnost pisca.• Za vsebino in resničnost navedb odgovarja 
izključno avtor sam. 

Navodila za prispevke v rubriki Svetniška stran: 
• Vsem svetnicam in svetnikom je enako odmerjen prostor. Teksti so lahko 
dolgi maksimalno 2800 znakov s presledki in ena osebna oz. portretna 
fotografija. V primeru, da je tekst daljši od predpisanega obsega, ne bo ob-
javljen oz. bo vrnjen v krajšanje.

Spoštovane bralke, cenjeni bralci 
in soustvarjalci glasila Obrh!

Jesen počasi prihaja tudi v naše kraje. Čas počitnic in dopustov 

je za nami. V tej številki Obrha boste našli spomine na poletje in 

dogodke, ki so pri nas zapolnili vroče dni. Predstavljamo tiste, ki 

jih je obiskal Mario Žnidaršič, naš redni kronist dogajanja v dolini 

in tiste, s katerih poročila ste nam poslali. Žal vseh nismo zajeli, 

zato na tem mestu spet prosim vse organizatorje prireditev v 

občini, da nam fotografije in članke z vaših dogodkov pošljete 

v objavo. Z veseljem bomo objavili tudi različna vabila, a žal 

jih veliko dobimo prepozno ali pa so dogodki napovedani v 

času postavitve in tiska glasila, zato jih ne uvrstimo v številko. 

Tokratna je žal premajhna za vse prispevke, ki smo jih dobili, 

zato smo jih nekaj privarčevali za naslednjo številko. Nekateri 

prispevki, ki niso tako aktualni in vezani na čas objave, bodo 

tako našli prostor v naslednjem Obrhu, ki bo izšel že v začet-

ku novembra. Tudi rubrika Iz zgodovine, ki jo bomo v glasilo 

ponovno uvrstili prihodnjič. Veseli me, da Obrh radi berete in 

vas naše delo podrobno zanima. Številni odzivi, tako pozitivni 

kot negativni, so del naših pogovorov in razprav na uredniških 

sestankih. Trudimo se upoštevati vaše predloge in Obrh narediti 

čim bolj všečen širokemu krogu bralcev. Vrača se tudi delna 

lektura glasila. Vseh člankov žal ni mogoče lektorirati. Nekateri 

avtorji ne želijo lekture, nekaj je komercialnih objav, za nekatere 

pa zmanjka časa. Ob tej priložnosti bi se rad zahvalil vsem avtor-

jem, ki nam redno ali občasno pošiljate svoje prispevke. Brez vas 

ni Obrha! Upam, da boste s svojim prispevki z nami sodelovali 

tudi v prihodnje. 

Pa uživajte v jeseni in pošljite nam še kakšno
svojo fotografijo z Obrhom!  

Rok za oddajo člankov za naslednjo številko
je že 23. oktober, zato le pohitite!

Miha Razdrih, urednik

F O TO G R A F I JA  NA  NA S L OV N I C I :
France Cigut – Zverina iz Kozarišč ob svoji razstavi vezenih 
prtičkov na festivalu Plavajoči grad pri gradu Snežnik letos 
poleti. • FOTO: NIVES PIŠEK
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Matjaž Antončič,
župan Občine Loška dolina

Spoštovane občanke 
in občani!
Upam, da ste poletje dobro izkoristili 
za oddih in uživanje, saj so hlad-
na jutra že tukaj. Na srečo smo se 
izognili črnemu scenariju, kar se tiče 
vodooskrbe v naši občini v poletnih 
mesecih. Z obilico padavin v širšem 
območju regije so se napolnili tudi 
naši vodonosniki, hkrati pa se je reši-
lo nekaj večjih defektov na vodovod-
nem omrežju. 

Le nekaj dnevna intervencija v sredini 
julija je bila dovolj, saj se je v treh 
dneh v vodohran v Vrhniki pripeljalo 
približno 750 m³ vode in tako stabi-
liziralo sistem. S tem smo zagotovili 
nemoteno oskrbo s pitno vodo po 
vsej občini. Še enkrat hvala vsem za 
spoštovanje ukrepa varčevanja s pit-
no vodo in vsem, ki so pri intervenciji 
dovažanja vode sodelovali.

Žal pa je v tem času velik del naše 
države doživel pravo katastrofo z 
neurji, točo, močnim vetrom, celo 
tornadom v Ilirski Bistrici in na koncu 
še s poplavami in plazovi. Na srečo je 
naša občina ena redkih, ki jo je letos 
ta ujma obšla. Težko si predstavljam, 
kaj doživljajo posamezniki, družine, 
podjetja, ki so čez noč ostali brez vse-
ga, nekateri pa celo izgubili življenje. 

Se je pa ponovno pokazala velika sol-
idarnost sosedov, prijateljev, znancev, 
pa tudi popolnih tujcev iz cele 
Slovenije, ki so bili in še bodo prip-
ravljeni pomagati tistim, ki so pomoči 
najbolj potrebni. Hvala vsem, ki ste 
pomagali po svojih najboljših močeh, 
pa naj si bo finančno, z delavno akcijo 
ali pa nakupom in donacijo najnujne-
jših življenjskih potrebščin. Posebna 
hvala Javnemu zavodu Snežnik, ki je 
v Medgeneracijskem centru Gaber 
vse to zbiral in se nato tudi dogovoril 
za prevoz na prizadeto področje. Ne 
morem in ne smem iti mimo naših 
prostovoljnih gasilk in gasilcev oz. 
celotne Gasilske zveze Loška dolina, 
ki je ničkolikokrat poslala svoje ekipe 
na prizadeta območja po celi Slo-

veniji. Pomembno vlogo je imel tudi 
poveljnik Civilne zaščite Loška dolina 
Iztok Mihelčič, ki je v najbolj kriznih 
dnevih sodeloval pri vodenju inter-
vencij in stabilizaciji razmer v Preval-
jah. Prav je, da omenim tudi lokalna 
podjetnika in gradbinca Samprt, d. 
o. o., in Lester, d. o. o., ki sta v Škofjo 
Loko za več dni poslala en del težke 
mehanizacije, skupaj s strojnikom. 
Tudi Društvo podeželske mladine 
Loška dolina zbira krmo za živali na 
prizadetih področjih in tja s podporo 
lokalnih prevoznikov organizira tudi 
prevoz le te. Kar je tudi spoštovanja 
vredno.

Vesel in ponosen sem, da smo v naši 
občini tako srčni in dobri ljudje, ki 
prepoznamo sočloveka v stiski in mu 
tudi pomagamo – hvala. Verjamem, 
da je še marsikdo pomagal, pa o tem 
nisem obveščen, zato oprostite, če 
vas nisem omenil, in hvala tudi vam.

V Skupnosti občin Slovenije (SOS) 
smo predlagali, da vsaka občina, ki 
lahko, iz proračuna nameni 1–2 € na 
občana in ta sredstva dodeli priza-
deti občini po svoji izbiri. Ko sem s 
tem seznanil Občinski svet Občine 
Loška dolina in jim dal pobudo, da 
se to izpelje, so se soglasno odločili 
za solidarnostno finančno pomoč 
dvema občinama. To sta Prevalje 
in Braslovče, ki sta prejeli vsaka po 
3613 € oziroma 1 € na prebivalca naše 
občine. Hvala. 

V občinski upravi se nam je pridruži-
la ga. Zlatka Turšič, ki opravlja delo 
višjega svetovalca za splošne zadeve 
in javna naročila. Za obvladovanje 
slednjega bo potrebnih kar nekaj izo-
braževanj, vendar če je volja, je tudi 
pot. V končni fazi je tudi sprememba 
sistemizacije, po kateri bodo na novo 
definirane zadolžitve zaposlenih in 
popolnjen kadrovski načrt. Tako da 
se glede na začetne kadrovske težave 
in pomanjkljivosti tudi tukaj poča-
si kaže luč na koncu tunela. Vse te 

zadeve vzamejo (tudi meni) veliko 

časa, truda in energije, vendar so bile 

ena od mojih začetnih prioritet, saj 

dolgoročno brez prave ekipe ne bi 

šlo, kar bi se poznalo tudi na slabo 

izpeljanih projektih, kot je že bila 

praksa v preteklosti. Zelo se trudimo, 

da vsi, ki pridete na Občino po infor-

macijo ali nasvete, le-te tudi dobite 

in ste obravnavani korektno. Če pa s 

storitvijo niste zadovoljni, mi, prosim, 

sporočite, da zadevo korigiramo za v 

prihodnje.

Glede projektov ne bom preveč pisal, 

saj sta vam dva že izvedena v nadalje-

vanju Obrha predstavila direktor OU 

Stanislav Sterle in ga. Martina Mulec. 

V kratkem bo izvedeno tudi pokritje 

balinišča in prestavitev čebelnjaka 

na primernejšo lokacijo, kjer bo v 

sodelovanju s Čebelarskim društvom 

Loška dolina končno zaživel – hvala 

predsedniku društva g. Janezu Žni-

daršiču za podporo. Tudi ostale predv-

idene aktivnosti potekajo več ali 

manj po načrtovani časovnici, ampak 

o tem kdaj drugič, ko bo več znanega.

Za konec pa vas ob občinskem praz-

niku občine Loška dolina lepo vabim 

na svečano sejo občinskega sveta s 

podelitvijo priznanj, ki bo v četrtek, 

19. oktobra 2023, ob 18. uri v Kultur-

nem domu v Starem trgu. 

• FOTO: MARIO ŽNIDARŠIČ
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• FOTO: ARHIV OBČINE 

LOŠKA DOLINA 

Že v sredini lanskega leta se 
je na pobudo vaškega odbora 
Šmarate Občina Loška dolina 
odločila, da uredi del dovozne 
poti na vrhu Šmarate, saj 
je pot v naravi potekala po 
privatnem zemljišču in dvorišču 
stanovanjske hiše. Pristopili 
smo k ureditvi mej med 
parcelami in določili nov potek 
poti, po kateri bodo vaščani 
lahko normalno pripeljali 
drva iz gozda ali druge dobrine 
do svojih hiš. Se je pa ob tem 
pokazala nujna potreba po 
izgradnji podpornega zidu, ki bo 
pot omogočal in jo podpiral.

Novo občinsko vodstvo je takoj po 
nastopu mandata začelo s pripravo 
dokumentov, potrebnih za pridobitev 
gradbenega dovoljenja, saj brez tega 
tudi pri izgradnji takega podpornega 
zidu ne gre. Po pridobljenem 
gradbenem dovoljenju smo z 
najugodnejšim ponudnikom – Lester, 
d. o. o., podpisali pogodbo za gradnjo 
in konec julija je omenjeni gradbinec 
tudi pričel z deli. Gradbena dela so 
potekala zelo hitro in se zaključila 
še pred začetkom novega šolskega 
leta. Zgradili so armiranobetonski 
podporni zid, ga zasuli in z mletim 
asfaltom utrdili vozno površino. 
Sedaj čakamo samo še na postavitev 
zaščitne cestne ograje, ki bo za 
Občino pomenila zaključek projekta 
v skupni vrednosti cca. 42 tisoč evrov 
z DDV. 

Prebivalcem Šmarate, še posebej 
sosedom delovišča, se zahvaljujemo 
za potrpežljivost in razumevanje pri 
izvedbi projekta ter jim želimo varno 
vožnjo po novi poti.

Stanislav Sterle,
direktor občinske uprave,
Občine Loška dolina

Gradnja
podpornega
zidu v Šmarati
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Martina Mulec,
Občina Loška dolina

Sanacija vrtca Polhek 
po razlivu ogrevalne 
vode

V šolskem letu 2022/2023  je prišlo v osnovni šoli Heroja 
Janeza Hribarja v enoti vrtec Polhek do razliva ogrevalne 
vode, zaradi puščanja cevovodov v tlaku. Na zidovih igral-
nic in hodnika so se začele pojavljati izbokline in razpoke, 
ob robovih igralnic in na nekaj delih hodnika je odstopila 
tudi talna obloga. Vodstvo Občine ter ravnateljica šole 
Sonja Jozelj so takoj pristopili k reševanju problema, ki 
je onemogočal normalno izvajanje dejavnosti vrtca . Po 
ugotovitvi izvora izliva so prekinili ogrevanje z radiatorji in 
jih odstranili po vsem spodnjem nadstropju, ker ima šola 
tudi talni sistem ogrevanja s katerim se bodo v bodoče 
grele igralnice v vrtcu. Radiatorje se bo vrnilo samo na 
mesta, kjer talnega ogrevanja ni.  Takoj se je začelo z 
iskanjem obrtnikov za sanacijo zidov in talne obloge, 
katera se je izvajala v času poletnih počitnic saj je bilo 
potrebno začasno izseliti otroke iz vrtca v prostore šole 
razrednega pouka, tudi v podružnično šolo Iga vas. Omete 
zidov je bilo potrebno odstraniti do opeke v višini 1,2me-
tra in nanesti sušilni omet, nato nanesti ustrezni fini omet 
in zaključiti z ustrezno notranjo barvo. Odstopano talno 
oblogo se je odstranilo in ob robovih nadomestilo z novo, 
ko se je tlak ustrezno posušil. V sklopu te sanacije se je 
obnovilo tudi pohištvo, ter namestilo lesene panoje po 
stenah, da bodo uporabni tudi za boljše izvajanje programa 
vrtca. Z deli v igralnicah smo končali pred 1. septembrom, 
tako da so vrtičkarji prišli v nove, sveže in varne prostore. 
Vrednost sanacij je 30.000,00 eur z DDV.
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mag. Armida Bavec
podžupanja, članica občinskega sveta

(R)evolucija
možnosti oskrbe 

Armida Bavec
• FOTO OSEBNI ARHIV

Tudi ko se na zunaj mogoče zdi, 
da se ne dogaja prav veliko, se 
dejansko dogaja v »zaodrju« 
lokalnih soban. Tudi med letošn-
jim poletjem je bilo tako. 

Najprej smo bili soočeni s hudim 
pomanjkanjem vode in le pravočasna 
reakcija, ne le »tradicionalno indi-
jansko« čakanje na dež, je preprečila, 
da tudi letos nismo ostali suhih pip. 
Voda se je začela dovažati z Blok, 
iz Cerknice in Postojne. Uveden je 
bil preventivni ukrep prekuhavanja 
vode, Komunala pa je vodo tudi testi-
rala, kar je bil še dodaten varnostni 
ukrep. 

Nekateri občani tega ukrepa nikakor 
niso želeli razumeti in so vodili indi-
vidualno »revolucijo« proti Komunali 
in nezavedno tudi proti sebi oz. zag-
otavljanju lastne prehranske varnosti. 
Zgražali so se celo nad dovažanjem 
vode v vodohran. Ob takšnih tre-
nutkih se človek res vpraša, ali se je 
vredno truditi ali bi bilo bolje zade-
vo prepustit naravi. V tem primeru 
ne bi bilo nikakršnih priporočilnih 
ukrepov prekuhavanja, saj vode ne 
bi bilo nikjer. Mogoče tudi plačati ne 
bi bilo treba tistih nekaj mesecev, po 
liter ali dva vode na osebo na dan pa 
bi že dobili iz cisterne nekje v Loški 
dolini. In v Ustavi RS zapisana pravica 
do vode bi bila s tem zagotovljena. 
In mimogrede, tudi kanalizacija brez 
vode ne bi delovala. 

Zato vprašanje za vse nergače – bi 
bilo tako bolje? 

Kdor je že občutil pomanjkanje 
vode, odgovor pozna. Pa še to, tudi 
do nedovoljenih odtujitev vode iz 

hidrantnega omrežja v nočnem času 
ne bi moglo več prihajati. Naj ob tem 
povem, da se natančno ve kdaj, na 
katerem odseku in koliko kubičnih 
metrov vode je bilo »na črno« izčrpa-
no, saj je zadeva elektronsko pokrita. 
Tudi to je v tistih 60–70 odstotkov 
izgub, za kar občani že tradicionalno 
obtožujejo Komunalo. 

Šokirani nad to informacijo? Jaz sem 
bila šokirana in zgrožena, da se to 
dogaja pri nas in to od naših soobčan-
ov. No, pristojni o tem vedo! 

Člani občinskega sveta pa smo 
bili aktivni tudi med poletjem. S 
pooblastilom župana smo sklicali 
tudi prve seje posameznega vaškega 
odbora (VO 5 – Vrhnika, Markovec, 
Knežja Njiva), kjer so odborniki 
izvolili predsednika, namestnika 
in tajnika VO ter se dogovorili za 
naprej. Izpeljali smo tudi dopisno sejo 
občinskega sveta, saj smo morali za 
nadaljevanje projekta ultrafiltracije 
na Žagi preklicati spremembo odloka 
iz leta 2017 o ukinitvi vodnih virov, 
ki jo je leta 2017 občinskemu svetu 
v sprejem predložil takratni župan. 
Tako smo vzpostavili stanje, da DRSV 
nima več zadržkov pri podpori nadal-
jevanja investicije, ki nam bo zagotovila 
nemoteno oskrbo z vodo. Pa tudi ostale 
investicije so čez poletje potekale 
tako, kot je bilo planirano. Sedaj pol-
ni optimizma vstopamo v jesenski 
čas, ko bomo oblikovali proračun, 
plane investicij in delo za naprej. 

Lepo vabljeni
k sodelovanju!

Poplavljena pot v grajskem drevoredu 
• FOTO: NIVES PIŠEK

Jasna Lekan
OH, MOJA DOLINA

Se Nova vas razvija

In Nova vas gradi,

prijazna je občanom,

nas pa to bo boli.

 

Gradi se in obnavlja,

posluša se ljudi,

pri nas pa se ponavlja,

denarja za vas ni.

 

Dobili bodo trgovino,

ker si jo občani so želeli

mi pa ti dve majhni

bomo še kar naprej imeli.

 

Zgradili bodo dom,

ker jih župan ima rad,

srečni so in zadovoljni,

ker nimajo OGRAD.
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mag. Armida Bavec
OO SD Loška dolina

Okolje in prostor –
prvi pomemben del strategije 
razvoja občine Loška Dolina

Statistični podatki o naši 
občini nam kažejo nujnost 
sistematičnega pristopa in 
hitrega ukrepanja, da se v 
naši občini čim prej zagotovi 
storitve, ki so nujne za 
dolgoročni obstanek in razvoj. 
Zato nadaljujem s predstavitvijo 
pripravljenega dokumenta – 
Strategije razvoja Občine
Loška dolina. 

Kot sem že predhodno navedla, je 
strategija razdeljena na tri razvojne 
stebre občine. Prvi zajema področje 
okolja in prostora. Vse navedeno bo 
dolgoročno treba urediti, da bo naše 
bivanje prijetnejše, varnejše in tudi 
razvojno naravnavo.

Na področju komunalne infras-
trukture in skrbi za okolje moramo 
postoriti ogromno – zgraditi manjka-
joče vodovode in naprave za čiščenje 
vode na zajetjih, nadgraditi čistilno 
napravo, zamenjati stare in dotrajane 
vodovodne sisteme in še veliko je 
nalog na področju varovanja voda in 
protipoplavne zaščite, ki čakajo nas 
in naše zanamce.

Pred samo izvedbo potrebnih in-
vesticijskih vlaganj je treba stanje 
površinskih in podzemnih voda 
obravnavati celostno v sodelovanju z 
vsemi institucijami, ki delujejo na tem 
področju. Tudi z meddržavnim sodelo-
vanjem s sosednjo Hrvaško. 

Prav tako nas na področju odlaganja 
odpadkov čakajo zahtevni projekti, 
ki se nanašajo na zbiranje odpad-
kov, postavitev ekoloških otokov 
in košev za smeti ob cestah (tudi za 
pasje iztrebke), sanacijo vseh črnih 
odlagališč na področju Loške doline 
itd. Na različne lokacije bo treba 
namestiti tudi merilne naprave kako-
vosti zraka in hrupa, da čim bolj ome-
jimo onesnaževanje zraka in jakost 

hrupa, ki ga zaznavamo kot posledico 
izvajanja gospodarske dejavnosti. 
Tudi ustreznih prometnih ureditev, 
ukrepov za umirjanje prometa in kon-
cepta trajnostne mobilnosti ne bomo 
smeli zanemariti. 

Recimo, da je, kar se tiče trajnostne 
mobilnosti, že storjen prvi majhen, a 
ne zanemarljiv korak. Od nedavnega 
imamo tudi v Loški dolini omogočen 
najem električnih koles. Veliko bomo 
morali še narediti na temo kolesar-
skih poti in njihove povezanosti po 
celi občini, varnosti šolskih poti, 
varnih pešpoti in ureditve prehodov 
za pešce. 

Poiskati moramo tudi rešitve za 
vzpostavitev cenovno dostopnega 
javnega prevoza po občini, da se 
omogoči mobilnost tudi prebivalcem, 
ki nimajo druge možnosti prevoza. 

Zavedamo se, da so udobni pogoji za 
bivanje vseh občanov mogoči le v ure-
jenem okolju in naseljih, ki prebival-
cem nudijo vso potrebno infrastruk-
turo. Če naj se uspešno spopademo 
z demografskimi izzivi in popravimo 
demografsko sliko, je nujno tudi 
okrepiti gospodarsko dejavnost z de-
lovnimi mesti in zagotavljati nemote-
no oskrbo z osnovnimi dobrinami 
(voda, kanalizacija, izobraževanje, 
družbene dejavnosti itd.). Vse to 
seveda predstavlja pomemben faktor 
pri odločanju mladih posameznikov 
in družin za selitev oziroma ustalitev 
v nekem kraju. 

Poseben poudarek pa je nujno treba 
nameniti vzpostavljanju območij 
z ustvarjenimi pogoji za izgradnjo 
stanovanjskih naselij in varovanih 
stanovanj oz. nastanitev. 

Lotiti se bo treba tudi urejanja par-
kovnih javnih površin v občinskem 
centru in vaških središčih. Dobro bi 
bilo tudi namestiti kakšno klop za 

počitek in vzpostaviti razne tematske 
poti po naseljih. Posebno pozornost 
pa moramo posvetiti urejenosti 
površin s spominsko in kulturno 
funkcijo ter prenovi spominskih 
obeležij, saj je za zanamce treba 
ohraniti tudi zgodovinski spomin 
njihovih prednikov.

Trd oreh, ki se mu bo treba še 
posvetiti, je vprašanje, kako 
omogočiti cenejšo oskrbo z električ-
no energijo, njeno učinkovito rabo ter 
uporabo obnovljivih virov energije. 

Dolgoročen  razvoj občine je močno 
odvisen od ustreznega načrtovanja 
energetskega razvoja občine in tega 
se zelo zavedamo.

Odvisnost gospodarstva in gospodin-
jstev od rabe električne in toplotne 
energije je velika. Izhajati je treba 
iz dejstva, da potrebujemo cenovno 
dostopno energijo v soodvisnosti s 
trajnostnimi pristopi ob zniževan-
ju negativnih vplivov na okolje in 
kakovost zraka. Postopno moramo 
uvajati obnovljive vire energije in s 
tem odpravljati energetsko revščino 
ter podpirati inovacije in rešitve z 
namenom ustvarjanja novih zele-
nih delovnih mest. Predlogi, kako 
se zadeve lotiti, so navedeni v tej 
Strategiji. To so izhodišča nadaljn-
jemu razvijanju in zasledovanju tega 
energetskega cilja.

Zavedamo se, da navedeni cilji niso 
uresničljivi čez noč. A dokument z 
dolgoročno začrtanim razvojem je 
nujen, saj kaže smeri ukrepanja za 
uresničitev zastavljenih razvojnih 
ciljev. Socialni demokrati povezujemo 
in organiziramo ljudi v močno politič-
no silo, sposobno ustvarjati napredne 
spremembe. Verjamemo v enakost, 
solidarnost, svobodo, pravičnost, mir 
in sodelovanje. Vedno smo na strani 
ljudi. Ideja, ki nas združuje, je družba, 
ki daje možnosti in koristi vsem 
ljudem.

Predlog Strategije razvoja Občine 
Loška dolina smo s skupnimi močmi 
pripravili zato, da vsi občani dobimo 
možnosti živeti v urejeni skupno-
sti, od katere bomo imeli korist 
vsi, neglede na svetovnonazorsko 
prepričanje. Brez razlik, za vse nas in 
naše zanamce.
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Vzpetina nad Starim trgom, 
oaza miru, tišine in zelenja
s prelepim razgledom na
Loško dolino – tako opišejo
Ulako ne tako pogosti 
obiskovalci z drugih koncev 
Slovenije.

Drugo leto bo 20 let, od kar hodim 
vsak dan zjutraj in zvečer na Ulako. 
Utrjujem mišice na nogi, da bo moj 
umetni kolk zdržal čim dlje. Ko me 
sprehajalci do bližnjega pokopališča 
včasih vprašajo, kdo koga pelje na 
Ulako, se zdrznem. Ja, saj res, ali bi 
šla v teh skoraj 20 letih vsak dan 
v dežju, snegu, vročini, soncu in 
ponoči na Ulako, če ne bi imela svojih 
štirinožnih prijateljev? Skoraj zagot-
ovo ne bi. Hvala vama Šani in Dingo 
za vse pretekle sprehode in hvala tebi 
Primo za vsak sprehod posebej, ko me 
spremljaš na Ulako.

Res ne prav pogosto, pa vendar-
le, srečam na Ulaki obiskovalce z 
drugih koncev Slovenije. Zvedavo jih 
vprašam, kako so našli pot sem gor. 
Povedo, da so prijatelji objavili na 
spletu fotografijo in prijeten zapis. 
Drugi so mi povedali, da imajo na 
telefonu aplikacijo »Iskanje zak-
ladov« in jim je to vodilo za izlete. 
Ko pogledam kasneje na splet, piše: 
»Gre pravzaprav za to, da nekdo 
skrije zaklad, na spletu objavi njegovo 
lokacijo (zemljepisno širino in dolži-
no), potem pa t. i. geolovci (to lahko 
postane čisto vsak izmed nas) ta 
zaklad poiščejo in se nekako označijo 
(v samem zakladu in na aplikaciji), da 
so ga našli. V Sloveniji jih je trenutno 
skritih malo več kot 3500.« In očitno 
se je tudi naša Ulaka nekomu zdela 
pravi zaklad.

Seveda pa me obiskovalci vprašajo 
o Ulaki, spomeniku, ki se jim zdi 
markanten. Na kratko jim povem 
zgodovino Ulake iz rimske dobe in 
polpretekle zgodovine, ki jo pred-
stavlja spomenik. Zaključim pa s 

sedanjostjo in povem, da je Frenk 
Nova, ki je naš občan, svojo prvo 
glasbeno skupino poimenoval po 
rimski naselbini na Ulaki, mestu 
Terpo. Povem jim tudi, da če bi prišli 
zjutraj, bi slišali glasen ptičji pevski 
zbor, in če bi imeli srečo, bi naleteli 
na domačina, ki je prava enciklopedi-
ja o živalih, zlasti ptičih. Več kot 100 
različnih vrst ptičev je že fotogra-
firal tu, na Ulaki. Povem jim, da je 
na Ulaki do nekaj let nazaj delovalo 
zelo lepo urejeno smučišče z nočno 
smuko, kjer se je naučila smučati 
vrsta generacij otrok, pa tudi starejši 
smo radi smučali tam. Poudarim, da 
ko se bodo spuščali z Ulake, bodo 
za ovinkom na začetku košenine 
zagledali prelep pogled na Snežnik 
in snežniške gozdove, kjer v vsakem 
letnem času oči počivajo na snežni 
belini, zelenju pomladi in poletja ter 
toplih barvah jeseni.

Zadovoljni, da niso uživali le v prelepi 
naravi, temveč so tudi nekaj zvedeli 
o Ulaki, obiskovalci povedo, da bodo 
te vtise prenesli tudi svojim prijatel-
jem in jim priporočili izlet na Ulako, 
nekateri obljubijo, da bodo vtise 
objavili na spletu.

Želim si, da bi pobuda, da se v križišču 
ob smerokazu za Ulako postavi tabla, 
kakršne so ob Poti dediščine Loške 
doline, kjer bodo zapisane zanimivo-
sti o Ulaki, pri pristojnih naletela na 
pozitiven odziv.

Hvala obiskovalcem Ulake, ki ne 
puščate smeti, niti cigaretnih 
ogorkov. Hvala voznikom, ki 
počasi in kulturno zapeljete z 
vozilom po pesku okrog spome-
nika. Relativno neokrnjena nar-
ava, kakršna je na Ulaki, bo vse 
redkejša dobrina in le s skupnim 
delovanjem jo lahko poskušamo 
ohranjati.

Ida Turk

Naša Ulaka

Pogled na Snežnik 
z začetka košenine 
na Ulaki
•  FOTO: IDA TURK

Ulaka, oaza miru, 
tišine in zelenja
• FOTO: IDA TURK
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Dušan Poje

Babnopoljska 
drobtinica
NOVO VOZILO ZA 
PGD BABNO POLJE

V prostovoljnem gasilskem 
društvu Babno Polje se lahko 
pohvalimo z novo pridobitvijo. 
V petek,  8. septembra 2023, 
smo v društvo pripeljali novo 
gasilsko vozilo – po gasilski 
tipizaciji gasilsko vozilo z vodo 
(GVV1). 

S pogovori o nabavi novega gasilske-
ga vozila smo pričenjali ob previsu v 
zaključene gradbene faze gradnje no-
vega gasilskega doma. Pogovore smo 
nadaljevali v sklopu Gasilske zveze 
Loška dolina skupaj z Občino Loška 
dolina, ki je financirala nakup vozila. 
Brez zadržkov so nam vsi pokazali na-
klonjenost k nabavi novega vozila. Do 
sedaj smo imeli v uporabi najstarejše 
vozilo v naši gasilski zvezi iz leta 
1999, ki nam kljub utrujenosti še ved-
no služi. Ko smo pričeli z resnejšimi 
potezami, smo vozilo izbirali pred-
vsem iz praktičnega vidika glede na 
lastnosti področja, ki ga pokrivamo. 

Izbira je nanesla na podvozje ruskega 
proizvajalca Gaz (model Sadko Next). 
Po podpisani pogodbi z uvoznikom 
in nadgraditeljem gasilskih vozil, 
podjetjem Svit Zolar, d. o. o., iz Ptu-
jske Gore je stekel postopek nabave, 
uvoza in izdelave nadgradnje.

Vozilo je opremljeno s 4 x 4 pogonom 
in namenskim podvozjem za brezpot-
ja. Zraven voznika je v kabini prostora 
še za pet gasilcev. Poleg rezervoarja za 
vodo in obvezne opreme po tipizaciji 
je opremljen tudi s cevno zaščito 
karoserije, dodatnim navijakom za 
visoki tlak ter raznimi uporabnimi 
prilagoditvami glede na namen in 
dodatno praktično orodje. 

Nalogo transporta na sprejem novega 
vozila na Babno Polje smo simbolič-
no podelili članom prejšnjih upra-
vnih odborov društva. Pred gasil-
nim domom so nas s slavnostnim 
vodometom pričakali člani gasilskih 

društev naše gasilske zveze, kjer smo 
za vse prisotne pripravili tudi manjšo 
pogostitev. Na sprejemu nas je poleg 
vaščanov pozdravil tudi župan Matjaž 
Antončič, ki nam je izrekel nekaj 
spodbudnih besed. Po sprejemu smo 
druženje nadaljevali v dobri družbi. 
Vsi prisotni so si lahko ogledali avto 
od blizu in povprašali, kar jih je o 
avtomobilu in opremi zanimalo.

V imenu PGD Babno Polje se zahvalju-
jem vsem za prisotnost na sprejemu, 
prav tako pa tudi tistim, ki ste pripo-
mogli, da smo zadano nalogo ures-
ničili. Hvala Občini Loška dolina za 
financiranje in vsem, ki ste prispevali 
z idejami.

Z gasilskim pozdravom
»Na pomoč!«

• FOTOGRAFIJE:

JANEZ ULE IN HEIDI JANEŽ
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Danica Petrovič

Spremljati 
naravo in se 
prilagajati

Matej Kržič o vodi, ki nam dela 
preglavice, če je je preveč in če 
je primanjkuje.

Geograf in zgodovinar. Učitelj. 
Raziskovalec – sveta nad zemeljsko 
površino in pod njo. Rojen v Loški do-
lini, zdaj živi nad njo, na Bloški Polici. 
Najbrž tod okoli ni kotička, ki ga ne 
bi pretaknil, radovedno, a spoštljivo, 
kajti: »Naravo imam enostavno rad, z 
njo se počutim globoko povezan. Na-
jraje sam, v temnih nočeh prisluhnem 
oglašanju divjih živali po travnikih 
in gozdovih ali z baterijsko svetilko 
iščem nove dvorane v nedotaknjenih 
podzemnih jamah.« Tako piše na 
spletni strani Javnega zavoda Snežnik 
(Občine Loška dolina), kjer so pred-
stavljeni lokalni turistični vodniki. 
Matej Kržič ima opravljen izpit za 
jamarja, jamskega vodnika po turis-
tičnih jamah, lokalnega turističnega 
vodnika in interpretatorja narave. 
Ko smo imeli po martinovem 2014 
poplavo, je deset dni, kolikor so v 
Loški dolini vode naraščale, spal po 
dve uri na noč. Ponoči in podnevi je 
hodil od izvira do izvira in meril gladi-
no vode na različnih krajih. 

TAKRAT SVA ZA SOBOTNO PRILOGO 
DELA MED POPLAVO NAREDILA KAR 
OBSEŽEN INTERVJU, PREDVSEM 
ZATO, KER TUDI DOMAČINI NISO 
VEDELI, ZAKAJ VODA NIKAMOR NE 
ODTEČE. KOLIKO IZVIROV SI NAŠTEL
V DOLINI?

Kot se povedal takrat: na Loško polje 
pritekajo po močnejših padavinah 
vode iz treh večjih skupin izvirov. 
Najbolj izdatni in številčni so v okolici 
Vrhnike pri Ložu. To so izviri Velikega 
Obrha in Nartnce. Teh izvirov je več 
deset. Druga skupina so izviri Malega 
Obrha v bližini gradu Snežnik. Tam 
je pet večjih in številni manjši izviri. 
Tretja skupina so izviri »bloških voda« 
v Podložu, Ložu in Markovcu. Vse 
skupaj jih je – če rečemo sto, je to 
premalo.

NA ZAČETKU TUDI TOKRAT NE MORE-
VA MIMO VREMENA: LANSKO LETO, 
POSEBEJ POLETJE, JE BILO POPOL-
NOMA DRUGAČNO OD LETOŠNJEGA. 
KOT GEOGRAF VIDIŠ VREME DRU-
GAČE KOT MI, KI SE O NJEM NAJRAJE 
PRITOŽUJEMO OB KAVI. KAJ IMATA 
LANSKO IN LETOŠNJE VREMENSKO 
LETO SKUPNEGA?

Kot geograf na vreme res gledam 
drugače. Predvsem ga ne zamenjujem 
in mešam s podnebjem. Ob kavi, na 
vrtu, v gozdu ... pogosto je vreme 
tema. In ko sem zraven, poskuša-
mo ločiti podnebne spremembe od 
sprememb vremena, kakršnega smo 
vajeni mi za časa svojega življenja. To 
sta dve različni temi.
Lansko in letošnje vremensko leto 
imata skupno majhno količino 
padavin v prvem delu leta ter malo 
snežnih padavin pozimi. Delno tudi 

visoke temperature poleti. Le da je 
bilo letos takih dni manj.

KATASTROFALNE POPLAVE SO 
ZAJELE SEVERNO SLOVENIJO. LOŠKA 
DOLINA JE »STOLETNE POPLAVE« 
DOŽIVELA LETA 2014. POSLEDICE 
SO NEPRIMERLJIVE, PA NE SAMO 
ZARADI RAZSEŽNOSTI POPLAVNEGA 
OBMOČJA, AMPAK TUDI ZARADI 
NARAVE POPLAVNIH VODA. KAJ BI 
BILO MOGOČE DELATI DRUGAČE,
DA BI BILO RAZDEJANJE MANJŠE?

Kar se tiče stoletnih poplav v Loš-
ki dolini, je to stvar zgodovinsko 
geografskega pogleda oziroma 
debate. S stališča zgodovine gostejše 
poselitve Loške doline (to je zadnjih 
300 do 400 let) so bile poplave leta 
2014 mogoče res »stoletne« poplave. 
S stališča geografskega pogleda pa le 
»tridesetletne«. Letošnje poplave v 
severni Sloveniji so bile drugačne, ker 
je drugačna geografija tega predela. 
Drugačna je tudi gostota poselitve. 
Kaj bi bilo mogoče delati drugače, da 
bi bilo razdejanje manjše? Morali bi 
delati drugače praktično vse, kar se je 

•  Tekoča voda v jami Obrh Čolniči 
ob veliki suši na površju

•  Funkcija ponorne jame Golobina 
ob nizkih poplavah

•  Matej Kržič ob mejnem 
kamnu rapalske meje

• FOTO: ARHIV DRUŠTVA DOLOMITSKE LUTKE
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tam delalo zadnjih sto let. S stališča 
geografskega pogleda na prostor 
sploh nič ni bilo narejeno prav. Podob-
no kot v Loški dolini. Le da so zaradi 
značaja in hitrosti poplav posledice 
za prebivalstvo tam veliko hujše, kot 
bodo v Loški dolini, ko pride do nas 
podobna količina padavin v tako krat-
kem času. V Loški dolini bomo imeli 
vsaj možnost umakniti sebe in svoje 
premično premoženje. Govorim o 30 
do 40 odstotkih prebivalcev Loške 
doline, ki živijo danes na poplavno 
ogroženem območju. Poleg vse cen-
tralne infrastukture in storitev.

KAJ PA LAHKO PREVENTIVNO DE-
LAMO – KAJ BI MORALI DELATI – V 
LOŠKI DOLINI, DA BI SE IZOGNILI 
NEPOTREBNI ŠKODI?

Preventivno lahko naredimo to, da 
vsak prebivalec Loške doline dobi 
naslednje informacije: 

• na kako ogroženem območju 
živi; kakšna oblika poplave (potok, 
podtalnica, jezero ...) ga ogroža na 
kratek in kakšna na srednji rok,

• katera občinska infrastruktura in 
storitve so ogrožene na kratek in 
srednji rok,

• katera podjetja in ostalo gospo-
darstvo je ogroženo na kratek in 
srednji rok.

NA OSNOVI TEH INFORMACIJ PA JE 
ODLOČITEV VSAKEGA POSAMEZNIKA, 
PODJETJA, OBČINSKE UPRAVE ..., KAJ 
OD TEGA BO UPOŠTEVAL IN KOLIKO SE 
BO »IGRAL LOTERIJO« Z VREMENOM 
IN PODNEBJEM. KJE BO GRADIL, KAJ 
BO IMEL V PRVEM NADSTROPJU ...

Namenoma ne govorim o ogroženosti 
na dolgi rok, ker je za geografa ta zelo 
jasna, čeprav je kruta. Vse, kar leži v 
Loški dolini pod višinsko koto najniž-
je točke odtoka iz Doline, je poplavno 
ogroženo na dolgi rok.

KAKO PA LAHKO VSE TO UGOTOVIMO?

Do zgornjih informacij lahko po mo-
jem pridemo samo z resno multidis-
ciplinarno študijo geografije Loške 
doline od časa 20.000 let nazaj do 
danes. Gledati podatke od 150 ali 200 
let nazaj do danes in potem govoriti o 
stoletnih ali celo petstoletnih vodah 
je s stališča geografa nestrokovno, s 
stališča domačina pa tragikomično. 
Poplavni načrt občine, v stilu, kakor 
ga določa zakonodaja in dosedanja 
občinska praksa, je lahko del te zgod-
be. A je po mojem premalo.

JE DRŽAVNA UREDITEV, PO KATERI 
SE V VODAMI UKVARJA DIREKCIJA RS 
ZA VODE – KI IMA VEČNO PREMALO 
DENARJA IN PREMALO LJUDI – VSAJ 
TAKO TRDIJO, USTREZNA? 

Ne, ni ustrezna.
Denarja imajo zagotovo premalo, del-
no pa je tudi usmerjen v neprimerne 
aktivnosti.

UČINKOVITA?

Premalo.

KAJ BI LAHKO NAREDILI SAMI V 

OBČINAH?

Kot sem že omenil. Resno študijo, po-
tem pa predstavitev vsem občanom. 
Tudi če od vrat do vrat, od vasi do 
vasi.

ČESA NE BI SMELI DELATI NE KOT 
OBČINA NE KOT POSAMEZNIKI?

Igrati loterije z ljudskim spominom 
v stilu »tako visoke vode še ni bilo«, 
»tukaj ni še nikoli poplavilo«, »tako 
visoke vode ne bo nikoli več«.

LETOS JO JE DOLINA DOKAJ SREČNO 
ODNESLA. KAJ NAM DA ALI VZAME 

SNEŽNIK Z JAVORNIKI?

S stališča poplav nam Dinarska 
pregrada (Snežnik, Javorniki), bližina 
morja ... da ali vzame zelo različno. 
Bistvena ugotovitev glede na pretekle 
izkušnje je, da glede na prognostične 
modele in situacije do zadnjega dneva 
ne moremo vedeti, ali bo ta pregrada 
povzročila odmik deževnih mas stran 
od nas, ali jih bo dodatno pospešila. 
Vedno pa nam da veliko vode, saj je 
površina in njena višina taka, da voda 
od tam teče k nam.

ZDAJ PA MALO BOLJ PRAKTIČNA 
TEMA: ČEPRAV SMO OBDANI Z VODO, 
KI NAM VČASIH TUDI TEČE V GRLO … 
IMAMO PREBIVALCI OBČINE LOŠKA 
DOLINA ŽE TRADICIONALNE TEŽAVE 
S PITNO VODO. JE MOGOČE NA HITRO 
RAZLOŽITI, KJE JE VZROK?

Vzrok je, da smo na kraškem terenu 
in mamo vse zdajšnje in potencialne 
vire pitne vode v kraških vodonos-
nikih. Dolinski kras pa leži na meji 
vadozne cone, torej na naše polje teče 
vedno le višek vode iz zaledja. In ko 
nekaj časa v zaledju (hribih) ni vode, 
je začne tudi nam primanjkovati. 
Govorimo seveda o »lahko dostopni« 
vodi, taki do sto metrov globine. Vode 
globlje pod nami je vedno dovolj. V 
podzemnih jamah in sifonih. 
Druga težava je izguba v sistemih 
vodovoda. To je čisto tehnična zade-
va, zato je tudi tehnično rešljiva. 
Tretja težava pa je onesnaženost 
virov pitne vode, ki si jih delno sami 
onesnažujemo, delno pa nam jih 
sosedi.

SO BILI MINULI POSEGI NEPRIMERNI, 

NEPREMIŠLJENI, ZAVOŽENI …?

Delani na prekratek rok.

KAJ LAHKO STORIMO ZDAJ?

S stališča geografa podobno kot 
pri poplavah. Potrebna je celostna 
geografska študija potencialnih virov 
pitne vode. Ter kratkoročni in sredn-
jeročni plan.

• Vsakoletne jesenske poplave na Loškem polju.
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KAJ NAS ČAKA?

Kot posameznike nič posebnega. Saj 
se vedno in povsod borimo za obs-
tanek v družbi in v naravi. Kot občina 
imamo še priložnost spremeniti stvari 
na bolje. 

JE PRED NAMI RES PRIHODNOST, 
KO BO VODA DRAGOCENEJŠA OD 
GORIVA – TO SO NAPOVEDALI V 
APOKALIPTIČNEM FILMU POBESNELI 
MAX (MAD MAX) ŽE »DAVNEGA« LETA 
1979?

Ja.
Tudi ti, tako kot mnogi na podeželju, 
obdeluješ vrt, sadovnjak, kakšno 
njivo … ali sploh še kateri vremenski 
ljudski mejnik ali rek, kot na primer, 
da se fižol sadi po Janezu fižolovcu 
sredi maja, drži? 
Kakšno leto drži, kakšno leto pa ne. 
Spremljati naravo in se prilagajati. 
Vsako leto. Lansko leto sem na prim-
er dvakrat sadil krompir. Drugič sredi 
julija. In ker je bilo leto tako, kot je 
bilo, je bil drugi veliko lepši in je bolje 
obrodil kot prvi.

BI MORALI TUDI KMETIJSTVO, NE 
SAMO DOMAČE VRTIČKARSTVO, TE-
MELJITO »REFORMIRATI« GLEDE NA 
SPREMEMBE VREME?

Evropsko kmetijstvo, s tem tudi 
slovensko, je bilo načrtno usmerjeno 
v to, da uniči samooskrbo in lokalno 
predelavo. Kakršnakoli reforma od 
zgoraj bo šla še vedno v to smer po-
drejanja potrošnika in obvladovanja 
trga. Edino sami sebi lahko naredimo 
reformo tako, da si zagotovimo to, 
kar potrebujemo, doma, v vasi, pri 
sosedih.

Pred dežjem
• MILAN PREDOVIČ

80 LET OD OSVOBODITVE TABORIŠČA NA RABU

BESEDILO

Ida Turk

Letos mineva 80 let, od kar so taboriščniki 11. septembra 1943 
osvobodili koncentracijsko taborišče v Kamporju na otoku Rabu.

Italijansko koncentracijsko taborišče na Kamporskem polju na otoku Rabu 
je sodilo med najhujša italijanska koncentracijska taborišča. Med 27. junijem 
1942 in 11. septembrom 1943 je bilo v njem zaprtih okoli 15 tisoč Slovencev 
in Hrvatov. Najmanj 1490 Slovenk in Slovencev je v nečloveških razmerah v 
taborišču tudi umrlo (vir: https://www.rtvslo.si/svet/evropa/na-slovesno-
sti-ob-80-obletnici-osvoboditve-taboriscnikov-na-rabu-ne-bo-italijanske-
ga-predsednika/680559).
Iz naše doline so bili v to taborišče najbolj množično deportirani vsi prebivalci 
požgane Babne Police, ki niso bili v partizanih (in to od šestmesečnega dojenč-
ka do klenih kmečkih gospodarjev, ki so skoraj vsi za vedno ostali na Rabu), 
in Babnega Polja, iz katerega so fašisti po poboju več kot 40 moških in požigu 
mnogih hiš v koncentracijsko taborišče deportirali vdove z otroki in starejše 
vaščane. Množične deportacije so fašisti nato nadaljevali v Gorskem kotarju 
na Hrvaškem.
9. septembra letos je bila spominska slovesnost v spominskem parku na 
Rabu, kjer je bilo v času vojne taborišče. Udeležili so se je tudi naši občani in v 
spomin taboriščnikom položili cvetje.

• FOTOGRAFIJA: http://varuhizlice.si/v-koncen-
tracijskem-taboriscu-rab/
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Anka Špeh

Klovni
• FOTOGRAFIJE: NIVES PIŠEK

V naši Dolini se nič ne dogaja. Ali pa veliko – kakor za 
koga. Že kar nekaj let se s prihodom poletja, tradiciona-
lno, poleg pomanjkanja vode začenjajo tudi priprave na 
festival Plavajoči grad. Torej, za nekatere veselje, nestrp-
no pričakovanje, druženje, za druge pa slaba volja, nego-
dovanje, strah pred hrupnimi nočmi, čudnimi ljudmi …

Nekaj dni pred začetkom festivala mi je Andreja, ki je 
imela ponovno prste vmes, navdušeno naštevala vse 
spremljevalno dogajanje. Omenjala je tudi delavnice 
»Master class« – improvizirani rap, akrobatika, lutke ... 
in klovni. To. Ko mi je podrobneje opisovala, kaj vse se bo 
tam dogajalo, sem izstrelila kot iz topa: »Jaz bi pa to šla! 
No, samo malo pogledat.« In bila sem pečena.

Moje navdušenje nad klovni se sicer začne stopnjevati 
po novem letu, ko se začenja pustni čas, ampak če je 
priložnost že prej, zakaj pa ne?

Deset minut pred začetkom sem čakala pred Kandare-
tovim skednjem. V dvomih, ali ostanem ali pobegnem, za 
kar v bistvu ni bilo časa, saj se mi je že pridružila skupina. 
Prišli so točno, neverjetno, saj to ni ravno odlika festivala. 
Pred mano sta se pojavila mentorja Alenka in Justin, oba 
prijazna, a avtoritativna, sledila pa jima je skupina mladih 
– kot moji otroci, komunikativni, nekateri iz tujine. No, 
in jaz, malo za zraven. Tako se je namreč zame dogovorila 
Andreja. Počutila sem se kot stara gospa, ampak to še ni 
bilo vse. Skupina je ugotovila, da ne razumejo vsi slovens-
ko, zato naj bi se sporazumevali v angleščini. Pa smo tam. 
Kriza!

Med predstavljanjem sem razložila, da je moje znanje 
angleščine bolj slabo, da pa se bom potrudila slediti. So 
dejali, da naj kar vprašam, če kaj ne bom razumela. Zelo 
prijazno, samo ne moreš spraševati kar naprej. No, moji 
možgani so poskušali. Pol navodil sem približno razumela, 
četrt sem uganila, četrt pa sem pogledala malo naokrog in 
posnemala ostale.

Po predstavljanju in navajanju razloga, da smo tukaj, je 
sledilo ogrevanje, razgibavanje, tudi vaje na tleh. Posled-
ica tega je bila, da smo bili prepoteni in zelo umazani. Pri 
meni so se pojavljali strahovi, da če se bodo vaje stopnjev-
ale, ne bom sposobna slediti. Na mojo srečo so dejavnosti 
krenile v drugo smer. Telovadba obraza, masaža obraznih 
mišic, drža glave, vratu, ramenskega obroča, prsnega 
koša. Zelo enostavne stvari, s katerimi izraziš svojo 
pozicijo, moč, razpoloženje itd. Rdeča nit našega učenja 
je bila vzpostavitev očesnega kontakta. Gledanje iz oči v 
oči, drug z drugim, vsi med sabo. Prvi dan še popolni tujci, 
nepoznani, očesni stik pa način komunikacije in spozna-
vanja.
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Dobili smo tudi prave, rdeče klovnove noske. Le-ti so bili 
razpoznavni znak, kdaj postanemo nekdo drug, klovn. Ta 
lik se je pri vseh počasi razvijal. Imel je del naše iden-
titete, ki se je potencirala. Dodajal je svojo mimiko, držo 
telesa, način premikanja, komuniciranja in nazadnje tudi 
svoj kostum ter ime.                                

Do tukaj sem nekako sledila. Kadar sem izvajala svoje 
vaje, sem prosila za natančna navodila v slovenščini, prav 
tako za oceno le-teh. Bila sem zibajoč klovn, oblečena v 
roza obleko z rožami, slamnikom, zelenimi natikači. Brun-
dala sem Kekčevo pesem in zalivala rože.

V skupini so vsi imeli izkušnje. Zelo sem uživala, ko sem 
opazovala, kako se liki ob pomoči mentorjev razvijajo. 
Imela sem občutek, kot da jih nekdo vodi z nevidno silo. 
Pri svojem delu sem čutila podporo skupine. Bil je prav 
poseben občutek, ko me je Alenka med mojim nastopom 
začela prepričevati, naj zapojem, češ, da so vsi prišli samo 
zato, da bi me slišali, ker lepo pojem. To seveda ni res, 

toda ker so vsi začeli prikimavati, mi ni preostalo druge-
ga, kot da začnem nekaj brundati, pa je nekako šlo.

Ker sem imela še druge obveznosti, sem predčasno 
zaključila z delavnico. Da se skupini oddolžim, sem 
udeležence zadnji dan povabila na večerjo. Najbrž sem 
jim hotela dokazati, da sem tudi jaz v nečem dobra. Bila 
sem kar malo presenečena, ker so bili nad vabilom tako 
navdušeni. To je bila še večja motivacija, da sem se zares 
potrudila. Večer je minil v obojestranskem zadovoljstvu, 
za vse kar prehitro. V naslednjih dneh smo se srečevali 
na festivalu, se pozdravili, si pomahali. Meni je bilo žal, 
da nisem imela več časa za druženje, spoznavanje in še 
kakšen pogovor v polomljeni angleščini.

Ta izkušnja je bila posebna. Bilo mi je fajn, kljub temu da 
sem bila vržena iz cone udobja in sem se večkrat poti-
homa vprašala: »Ali mi je tega treba?« Bom pa zagotovo 
naslednjič, ko oblečem svoj kostum klovna, samozavest-
neje pogledala drugim v oči.

Živana Meljo

»Človek ima pet belih
smrtnih sovražnikov«

P L A N E T  Z E M L J A  I N  M I

Ta stari rek se nanaša na hrano, ki je že od nekdaj 
deležna največ kritik glede vpliva na človekovo 
zdravje v celoti – telesno, mentalno in duhov-
no. Ima pa človek le enega resnega smrtnega 
sovražnika – samega sebe. Sam je sposoben 
uničiti sebe, druge, človeštvo ...

Ko uživamo hrano, se ta transformira v naše telo, um in 
duha – pričnemo ustvarjati, graditi družbo z drugimi ljud-
mi tako, kot si jo predstavljamo. Družba je naša kreacija, 
narava je naš izvor. Tako ustvarjena družba je najlepša 
umetnost, ki jo lahko delimo z ljudmi in jo spoštujemo 
kot starši svojega otroka.

SOL
Danes večinoma uporabljamo rafinirano sol z dodatki. 
Tudi naravna, nerafinirana sol je v glavnem natrijev klorid 
(NaCl), toda vseeno obstaja pomembna razlika med 
njima. Nerafinirana sol vsebuje 4 % morskih mineralov. 
Potrebujemo jo zelo malo, vendar je ta količina življen-
jskega pomena. Težava pri uporabi soli je predvsem v 
količini – zdrava odrasla oseba naj bi zaužila le ½ g oz. pol 
čajne žličke na dan.

Nekaj dejstev o soli:
• primerna količina soli krepi imunski sistem, a sol v 
živalski hrani nima tega učinka, ker daje meso v presnovi 
močno kislo reakcijo;

• premalo soli slabi organizem – preveč soli zahteva 
Izvir • MILAN PREDOVIČ, suha igla 2021
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več tekočine, sladkorjev oz. druge hrane za ravnovesje. 
Posledično to vodi v pretirano funkcijo ledvic in ostalih 
organov (jetra, trebušna slinavka …);

• sol sodeluje pri prenosu živčnih impulzov in vpliva 
na kontrakcijo mišic. Premajhen vnos povzroča padec 
mišičnega tonusa. Ne pozabimo – potrebujemo zelo malo 
nerafinirane soli, odvisno tudi od našega zdravstvenega 
stanja;

• sol je prav tako pomembna za delovanje prebavnih 
procesov, saj sta klor (Cl) in natrij (Na) glavni sestavini 
ogljikovodikove kisline (NaHCl), potrebne za prebavo;

• sol sodeluje pri tvorbi žolča, ki omogoča asimilacijo 
maščob v črevesju. Pravilna prebava in uporaba maščob 
sta zelo pomembni pri preprečevanju akumulacije le-teh 
v v telesu;

• telo sol uporablja kot nosilca joda, ki v malih količinah 
uravnava delovanje ščitnice;

• preslana hrana daje stalen občutek lakote – to lahko 
popravimo z manj soli, več stročnicami, zelišči, belim 
mesom …

• na nefizični ravni dodajanje soli (»soliti pamet«) pomaga 
izkristalizirati misli in spodbuja abstraktno mišljenje. 
Manko soli vodi v ozkoglednost, nesproščenost in izgubo 
tal pod nogami (izgubimo stik z realnostjo).

Torej – preveč ali premalo vnosa soli slabi organizem, 
vodi v neravnovesje, bolezen. Zato je sol treba uporabljati 
zmerno, primerno zdravstvenemu stanju posameznika.

SLADKOR
Sladkor je visoko rafinirana hrana. S postopkom rafiniran-
ja se popolnoma uničijo oz. odstranijo vitamini, minerali 
in druge sestavine, ki so v rastlini.

Sladkor izjemno hitro vpliva na del živčnega sistema, ki 
nadzoruje prebavni sistem, in ga oslabi.

Nekaj dejstev o sladkorju:
• telo za metabolizem sladkorja potrebuje vitamine B. Več 
kot uživamo sladkorja, večje je pomanjkanje B-vitaminov, 
ki so potrebni za delovanje živčnega sistema;

• sladkor je eden od najmočnejših kislo tvornih hranil. Kot 
enostaven ogljikov hidrat (OH monosaharid) se v telesu 
hitro transformira v maščobe, ki se kopičijo tudi v stenah 
arterij;

• učinki sladkorja slabijo energijo srca, ledvic, jeter, pljuč, 
trebušne slinavke;

• simptomi, ki spremljajo pretiran vnos sladkorja, se 
kažejo kot slabšanje spomina, daljši spanec, nenadna 
utrujenost, negativen odnos, preobčutljivost, pretirana 
zaskrbljenost, pesimizem, debelost;

• ko uživamo enostavne OH (monosaharide), se ti zelo 
hitro pretvorijo v glukozo (krvni sladkor). Nivo le-tega 
se hitro dvigne nad normalno mejo, še predno ga lahko 
telo stabilizira. Visok krvni sladkor spodbudi trebušno 
slinavko k večjemu izločanju inzulina. To povzroči padec 
krvnega sladkorja – rezultat pa je hipoglikemija. Če se to 
ponavlja, slabi funkcijo pankreasa, ki ne more več proiz-

vajati dovolj inzulina – zato ostaja v krvi vse več krvnega 
sladkorja (glukoze), kar vodi v bolezen (diabetes);

• pri metabolizmu sladkorja poleg B-vitaminov izgubljamo 
še kalcij, fosfor, železo iz naših telesnih rezerv;

• na nefizičnem nivoju prekomeren vnos sladkorja vodi 
v pretirano individualnost, odtujitev, celo kriminal, če 
je samota doživljena kot bolečina. Prava mera sladkorja 
omogoča, da se zavedamo sebe. Ko to dosežemo, sladkor-
ja več ne potrebujemo.

Ko govorimo o sladkorju, govorimo tudi o »skritem« slad-
korju v jedeh, pecivih, slaščicah, sladoledu, pijačah …

MOKA
Pomembno je vedeti, da je žitno zrno sestavljeno iz kalč-
ka, njegove opne in osrednjega dela. Kalček in opna sta 
bogata z minerali in oligoelementi, ki so nujni za življenje 
(magnezij, kobalt, baker, cink, krom, selen), s fermenti in 
vitamini. Kalček vsebuje tudi vitamina A in E, opna pa 
različne B-vitamine. V teh dveh delih zrna se nahajajo olja 
in vitamini F (nenasičene maščobne kisline). V osrednjem 
delu zrna je v glavnem škrob. Pri proizvodnji bele moke se 
odstranita kalček in opna – to dobijo živali za krmo in se 
dobro počutijo! Človek pa z belo moko prejme v glavnem 
škrob, ker je 70 % najdragocenejšega dela zrna odstran-
jenega.

Uporaba bele moke do desetkrat zmanjšuje količino 
nujno potrebnih vitaminov in mineralov. Ta hrana nam 
sicer omogoča, da živimo, ne pa tudi, da smo zdravi. Le še 
preprosta ljudstva meljejo žita vsak dan. Sem pa opti-
mist – novodoben čas spoznava pomen nepredelanih žit. 
Pomembno je tudi vedeti, kje in kako je rastlo žito – je 
brez pesticidov, herbicidov, umetnih gnojil?

Tudi če sami meljemo žita, je dobro vedeti, da zmleto žito 
hitro izgublja na »živosti«. Zaradi oksidacije v njem hitro 
propadajo celo najobstojnejši elementi, vitamini – za to je 
potrebnih od 8 do 14 dni.

MAŠČOBE IN OLJA
Do njih imamo zadržke in bojazni, vendar so izjemno 
pomembni za naše zdravje.

V pozitivnem smislu dajejo hrani okus, v maščobi se 
raztapljajo vitamini A, D, E, in K, ki so tudi vir esencialnih 
maščobnih kislin, potrebnih za pravilno delovanje celic in 
s tem celotnega organizma. Pri metabolizmu maščob se 
ustvarja telesna temperatura. Maščobe dajejo dvakrat več 
kalorij/g kot beljakovine in ogljikovi hidrati.

Olja so lažje prebavljiva, ker imajo nižje tališče kot masti. 
Maščobe so pogoj za nastanek spolnih hormonov, kvalite-
to sluznice prebavnega sistema in kvalitetno celično mem-
brano. Toda govora je o nenasičenih maščobah oz. vitaminih 
F (linolna, linolenska, oleinska kislina oz. omega 6, omega 
3, omega 9).

Zaradi ustvarjanja višje telesne temperature so se 
maščobe priporočale v zimskem času. Dandanes pa so 
stanovanja dobro ogrevana, imamo topla oblačila, ampak 
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še vedno pa uživamo precej maščob, kar se pozna tako na 
telesu kot zdravju.

Na nefizični ravni pa:
• premalo kvalitetnih maščob pelje v zmanjšano veselje, 
saj tisto malo maščobe telo uporabi za vzdrževanje no-
tranje telesne temperature;

• preveč maščob zniža fizično in duhovno aktivnost, otopi 
čute in reflekse, na splošno upočasni vse naše funkcije, 
še posebno, če je prisotna tudi stalna zaspanost. Manko 
dobre kvalitete se kaže v marsičem, tudi na telesu;

• pravo razmerje in prava kvaliteta naredita našo kožo 
mehko, oči svetleče, telesna temperatura je prijetna in 
naš odnos do vsega in vseh je topel in prijateljski.

MLEKO
Vsako živo bitje ustvari za svoje potomce prvo hrano 
mleko, ki je idealna za razvoj vrste. Mleko je specifično za 
vsako vrsto, zato so v njem posebne sestavine in posebna 
razmerja med njimi. Za razvoj človekovega organizma je 
ena izmed pomembnih sestavin količina fosforja, ki je po-
trebna za razvoj možganov in osrednjega živčevja. Kravje 
mleko ima na primer več sestavin za hitro rast (rastni 
hormon) in tvorbo kosti. Mladiček se že zelo kmalu po 
rojstvu postavi na noge in hodi. Prav tako vsebuje trikrat 
več proteinov in skoraj štirikrat več kalcija kot človeško 
mleko. Toda samo hrano v razmerju kalcij : fosfor (2 : 1) 
lahko naše telo uporabi kot vir kalcija. To pa zato, ker v 
prebavnem traktu fosfor veže en del kalcija nase, ta vez 
je kemično nerazgradljiva in s tem je preprečena njegova 
absorpcija.  

Razmerje kalcij : fosfor v kravjem mleku je  118 : 97, torej  
1,27 : 1, v materinem pa 33 : 14,  torej 2,35 : 1.

Povedano drugače – ni pomembna prisotnost velike 
količine kalcija, temveč v kakšnem razmerju se nahaja z 
drugimi sestavnimi deli mleka.

Razlika sestave med kravjim in človeškim mlekom je 
pomembna, saj slabi človekovo energetsko polje. S pre-
delavo živalskega mleka (pasterizacija, homogenizacija, 
dodajanje umetnih vitaminov) pride do popolnoma dru-
gačne sestave, kot je »original«. Zato so tudi učinki temu 
»primerni«.

Sprejemljivi pa so fermentirani izdelki, kot so jogurt, kislo 
mleko in kefir, saj z leti izgubljamo encim (ferment) renin, 
ki »osvobaja« dragocene minerale v mleku (kalcij, fosfor, 
kalij, železo). 

Ne pozabimo, da je mleko hrana in ne pijača!

Na nefizičnem nivoju mleko daje občutek povezanosti in 
obuja naša čustva iz otroštva – ne skrivamo občutkov, 
zlahka jokamo in se smejimo, občutimo zadovoljstvo in, 
žal, lahko tudi odvisnost.

Izredno lepo misel o mleku je zapisal dr. Rudolf Hausch-
ka (kemik): »Mleko pripravi telo za prebivališče Duše in 
Duha. Osebo pripelje na Zemljo in ji da občutek Enosti 
(povezanosti) s človeštvom. Otroku prinaša toplino živl-
jenja in mu pomaga razviti lastno sposobnost topline in 
ljubezni.«

O vsem tem bi se dalo napisati še mnogo več. Namen 
članka je le vzpodbuditi zavedanje, da lahko za svoje 
zdravje (telesno in duševno) kar precej storimo sami. 
Znamo brati in samostojno razmišljati ter vemo, da to kar 
velja za drugega, ni nujno dobro tudi za nas.

Vsak posameznik je svet zase. Zato se v zadnjem času 
uporablja izraz bioindividualnost. O sebi raziskujemo celo 
življenje, a je prekratko, da bi se resnično spoznali. Toda 
upanje ostaja.

Srečno!
Viri:

A. M: Colbin: Food and Healing
dr. E. Mindell: Vitaminska biblija
dr. C. Kousmine: Souvez votre corps (Rešite svoje telo)
dr. P.O. Airola: How to get well (Kako biti zdrav)
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Ob podrobnem pogledu na slike Nede Vranešič 
Virant in njenega soproga Konstantina Viranta 
se razgrne cel slap razkritij v motivu, tehniki in 
simbolu likovnih del. 

Na eni strani gospod Virant slika takšne slike, ki ne 
potrebujejo dodatne svetlobe, saj iz nje žarijo. Upodablja 
motive krajine, kjer je potrebno, da podlaga sama žari v 
atmosferi, ki jo slika prikazuje. Po drugi strani pa se mu 
približujejo slike soproge Vranešič Virant, samovoljno do-
delane po principu pastoznega nanosa, ki prikažejo plas-
tičnost predmetov izbranega tihožitja. Tu se zvrstijo vaze 
in v njih rože, od katerih predmetnost Vranešič Virantova 
naslika tudi kot samostojen motiv. Vaza zna biti prav tako 
dodelana in izvirna v svoji umetelnosti kakor roža. 
Na Virantovih slikah pa prevladujejo vodne krajine. Rad 
se zateka k lazurnim nanosom, ki vodi omogočajo prese-
vanje in s tem poudarjajo globino slike. Gospa Vranešič 
Virant uporablja princip svetlo-temno, da globinsko 
sliko predmeta stopnjuje in prikaže oblost, razgibanost 
površine. Pri njej se utelesi še simbolna oblika pogleda 
na izbrano tihožitje – v meandrih njenih čipk se ujamejo 
vitice in pike, ki poudarjajo luknjičavost tkanine in jo 
hkrati naredijo prosojno. 
V metafori na novo izumljenih simbolov si človek lahko 
razlaga odprte pojme, ki govorijo o naravi oblik prosojne-
ga, a dotakljivega, kot tudi nesnovnega, metafizičnega. V 
tej igri se gospod in gospa Virant poigravata s prepredan-
jem svetlobe in odtenkov živih, svetlih barv, ki govorijo 
o igrivosti, radoživosti in veselju do življenja. Prav tako 
kot bi v jeziku namišljene vitovščine bili zapisani vsi ti 
simboli na slikah čipk.
V Medgeneracijskem centru Gaber je 15. septembra ob 
18. uri odprtje njune razstave z naslovom Harmonija z 
naravo, ki predstavi naravo in njeno povezanost s simboli. 
Vabljeni k razstavi svetlih in radostnih tonov do konca 
oktobra, od ponedeljka do petka med 8. in 14. uro.

Karmen Bajec,
Akad. Slik. Mag. Um.

Konstantin Virant in 
Neda Vranešič Virant
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TURISTIČNA TRŽNICA
PRI GRADU SNEŽNIK

BESEDILA in FOTO 

Mario Žnidaršič

V soboto, 26. avgusta 2023, se je pod krošnjami dreves 
pri gradu Snežnik odvijala četrta in s tem letošnja zad-
nja Turistična tržnica pri gradu Snežnik, ki jo organi-
zira Javni zavod Snežnik.

Obiskovalce je pričakal izjemen nabor knjig, ki so jih lah-
ko v miru prebirali v prijetni senci, pa tudi pestra ponudba 
ekoloških pridelkov ter ročnih izdelkov. 
Ekološka kmetija Pri Kraščevih je obiskovalce razveselila 
s sezonskimi pridelki, med katerimi so bili krompir, česen, 
rdeča pesa, fižol, kumare, jajca ipd. Kmetija T’dolenj pa 
je navdušila z izdelki iz predelanega sadja, kot so domač 
jabolčni kis, marmelade in likerji. 
Boris Kočevar je razstavil svoje ročno izdelane lesne 
izdelke, ki so očarali s svojo edinstvenostjo. Nakit Heart’s 
Yewellery, ustvarjen s strastjo in unikatnostjo, je bil na 
voljo pri Tini Sterle. 
Notranjska hiša pa se je predstavila s ponudbo nastanitev 
in turističnih vodenj. Nudi avtentičen ambient, obkrožena 
je s številnimi pohodniškimi potmi in omogoča udobno 
prenočišče z zajtrkom. 
Posebno pozornost so pritegnile predice grofice Grete, 
ki so med 10. in 12. uro pripravile delavnico predenja in 
razstavile svoja ročna dela. Metka pa ni pozabila niti na 
najmlajše, saj je pripravila otroške ustvarjalne delavnice, 
ki so mlade obiskovalce navdušile. 

Popoldne je bilo plesno obarvano, saj je ob 14. uri nasto-
pila plesna skupina DU Loška dolina MIGAJ-MIGAJ, ki je 
navdušila z izjemnim plesnim nastopom. Sestavljajo jo 
predvsem članice in tudi člani društva, plesne korake pa 
vadijo šele od letošnjega aprila. 
Za lačne želodčke so skavti pripravili odlične palačinke, 
medtem ko je bila za žejne na voljo različna izbira pijač. 
Tržnica pri gradu Snežnik je tako ponudila nepozabno 
doživetje, kjer so se prepletla lokalna ponudba, ustvar-
jalnost in zabava. Hvala vsem sodelujočim in Javnemu 
zavodu Snežnik za čudovit dogodek, ki je obogatil našo 
zadnjo soboto v avgustu!

(Z)GODBA NA GRADU TOKRAT 
POSVEČENA LEOPOLDU TURŠIČU

V soboto, 26. avgusta 2023, se je v prelepem ambientu 
gradu nad Ložem odvila že tradicionalna prireditev (Z)
godba na gradu, ki jo organizirata Javni zavod Snežnik 
in Pihalni orkester Kovinoplastika Lož. 

Dogodek, ki združuje glasbeno umetnost, literaturo in 
spominsko obeležje domačim ustvarjalcem, je postal 
nepogrešljiv del poletnega kulturnega življenja v Loški 
dolini. Letošnja prireditev je bila posvečena Leopoldu 
Turšiču, duhovniku in pesniku, ki se je pred 140 leti rodil 
v Ložu. 
V zahvalo so mu na gradu pripravili izbor odlomkov iz 
njegovih del, ki jih je prebral Miha Razdrih, izbor pa je 
delo Boruta Kraševca. 
Leopold Turšič, ki je svoje življenje posvetil tako 
duhovništvu kot literarnemu ustvarjanju, je pustil glo-
bok pečat v lokalni zgodovini. Njegove pesmi in besedila 
so odsev bogate kulturne dediščine Loške doline ter so 
še danes vir navdiha mnogim ustvarjalcem. 
Na prireditvi so se obiskovalci lahko poglobili v njegovo 
delo in ob poslušanju glasbe Pihalnega orkestra Kovino-
plastika Lož ter prebiranju literarnih del občutili čarob-
nost romanskega gradu. Dogodek je združil ljubitelje 
umetnosti in zgodovine ter jim omogočil, da se spomnijo 
in počastijo izjemnega rojaka. 
Prireditev (Z)godba na gradu vsako leto privabi obiskov-
alce, ki se radi prepustijo čarom kulture v edinstvenem 
okolju. Organizatorja sta tudi letos poskrbela za nepoza-
ben večer, ki je povezal preteklost in sedanjost ter ohran-
ja spomin na pomembne osebnosti Loške doline.
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V petek, 8. septembra 2023, se je v gradu Snežnik odpr-
la izjemna slikarska razstava z naslovom Potovanja, ki 
jo je pripravila talentirana umetnica Silvana Lavtar iz 
Tršč.

Razstava predstavlja pregled njenih del, doživetij in 
zgodb, ki jih je ustvarila skozi svoje umetniško poto-

SLIKARSKA RAZSTAVA 
SILVANE LAVTAR

BESEDILA in FOTO 

Mario Žnidaršič
vanje. Pritegnila je pozornost ljubiteljev umetnosti, saj 
se dotika različnih tem in stilov, ki odražajo avtoričino 
bogato umetniško razvojno pot. Priznana umetnostna 
zgodovinarka in likovna kritičarka Polona Škodič je delo 
Silvane Lavtar opisala kot izjemno in ganljivo. 
Poleg tega sta svoj prispevek k dogodku dodala tudi 
glasbenika Zdenko in Hari, ki sta s svojo glasbo ustvarila 
čarobno ozračje in poskrbela, da je bila otvoritev razstave 
nepozabna. 
Razstava Potovanja bo v grajskih prostorih na ogled vse 
do 31. oktobra 2023. Prireditev je omogočil Narodni muzej 
Slovenije, dogodek pa je povezoval Miha Razdrih.
Silvana Lavtar že vrsto let navdušuje s svojim izjemnim 
talentom in strastjo do ustvarjalnosti. Globoko povezana 
z naravo in svetom okoli sebe je postala znana po svojih 
izdelkih. Njen dom je njeno delovno mesto, kjer nastajajo 
čudoviti adventni venčki, unikaten nakit, okraski, kreme 
in kulinarični eksperimenti. Ena izmed njenih posebnih 
veščin je raziskovanje različnih likovnih tehnik. S svojim 
talentom se preizkuša v uporabi suhega pastela, oljnih 
barv, akrila in akvarela, kar ji omogoča raznolikost in bo-
gastvo izrazov v njenih umetniških delih. Njeni slikarski 
eksperimenti so pogosto navdihnjeni z naravo, ki jo obda-
ja, in njenim globokim dojemanjem lepot sveta.

Vaščani Kozarišč še vedno 
ohranjajo tradicijo romanja k Novi 
Štifti, ki se je začela že leta 1855. 

Dogodek je vsako leto v začetku 
avgusta, ko se vaščani odpravijo na 
romanje v znak zahvale za preživetje 
in spomin na 16 vaščanov, ki so tiste-
ga leta umrli zaradi kolere. Letos je 
bilo romanje izjemno številčno, saj se 
je kar 57 romarjev odpravilo peš. To 
je velik pokazatelj, kako pomembno 
je to romanje za vaščane Kozarišč. 
Prihod romarjev k Novi Štifti so 
pričakali tisti, ki so se odločili priti z 
avtomobili. Ob 16. uri je bila v znani 
romarski cerkvi Marije Vnebovzete 
romarska sveta maša, ki jo je daroval 
župnik Blaž Dobravec. 
Bodimo ponosni na to, da se tradici-
ja romanja iz leta v leto ohranja in 
živi med vaščani Kozarišč. To je lep 
primer, kako lahko skupnost spoštu-
je svoje korenine in se poveže skozi 
skupne izkušnje.
 

ROMANJE
K NOVI ŠTIFTI
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Grad Snežnik
• FOTO: NIVES PIŠEK

EN BIG BAND PRED GRADOM SNEŽNIK

NUŠA DERENDA –
DOBRODELNI KONCERT

Koncert je bil v soboto, 12. avgusta 
2023, v prelepem okolju letnega gle-
dališča v Podcerkvi in je bil nepozab-
no glasbeno doživetje. Udeležil se ga 
je tudi župan občine Loška dolina, ki 
je nagovoril prisotne. Nuša Derenda 
je skupaj s pianistom Sašem Gačni-
kom in svojim izjemnim vokalom 
navdušila vse prisotne. Celoten 
izkupiček od prodaje vstopnic bo 
namenjen občini Ljubno ob Savinji za 
pomoč žrtvam poplav. 
Hvala Nuši Derenda, organizatorju 
Zavodu Ars Viva in Javnemu zavodu 
Snežnik, ki so se zavzeli za to do-
brodelno akcijo. Verjamem, da skupaj 
lahko naredimo veliko in pomagamo 
tistim, ki so v teh težkih trenutkih 
pomoči najbolj potrebni.

Nuša Derenda in pianist Sašo 
Gačnik v sodelovanju z Zavodom 
Ars Viva ter Javnim zavodom 
Snežnik so se odločili, da pripravijo 
dobrodelni koncert in pomagajo 
prizadetim v poplavah.

V nedeljo, 10. septembra 2023, se je po letu dni pred grad Snežnik 
vrnil En big band – z razpoznavnim primorskim temperamentom 
in novim programom, v katerega so vključili tudi nekaj novih 
skladb in aranžmajev mladih slovenskih avtorjev iz razpisa En big 
band išče tvoj talent 2023.

En big band je bil ustanovljen spomladi leta 2014 in od takrat skrbi za 
promocijo žive big bandovske glasbe ter raznolike glasbene žanre. Ses-
tavljen je iz izkušenih profesionalnih glasbenikov in šolanih ljubiteljev 
glasbe, ki so začeli svojo glasbeno pot v slovenski Istri. Po številnih 
uspešnih letih pod taktirko akademskega glasbenika Mitje Bobiča je 
En big band leta 2017 prešel v roke profesionalnega diplomiranega jazz 
glasbenika Sandija Štora.
V sodelovanju z Narodnim muzejem Slovenija je dogodek organiziral 
Javni zavod Snežnik. Poleg vrhunskega glasbenega nastopa, ki ga je iz-
vedel En big band, je organizator poskrbel tudi hrano, pijačo in prijetno 
druženje.
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Tretja Master kuhna je bila v soboto, 19. 8. 2023, 
pred Gušt barom v Ložu. Dogodek je bil prava 
poslastica za vse gurmane in ljubitelje vrhunske 
kulinarike. 

Zakaj master? Ker so se na kuharski prireditvi 
predstavili vrhunski kuharji iz letošnjih in preteklih 
oddaj MasterChefa. Na stojnicah so nas razvajali s 
svojimi izjemnimi kulinaričnimi kreacijami. Prip-
ravljali so vse, od božanskih sladic do kosov mesa 
in sočnih testenin. Skrbno izbrana ekipa kuharjev 
(Maša Trubačev, Nik Marolt, Evita Antončič, Maša 
Cimermančič, Tilen Belošević, Anja Fir in Zala 
Pungeršič) je poskrbela, da je vsak našel nekaj zase 
– ne glede na to, ali ste ljubitelj sladkega, slanega ali 
pikantnega.

TRETJA MASTER KUHNA V GUŠTU

FILM MANCE MELE: 
POLHN GRAD

Nataša Mele
KOZARIŠČE –
LEP GALA VEČER, 
NIHČE NI BIL PROTI

V četrtek, 27. avgusta, je bila v 
Kozariščah Pr’ Emilu premiera 
kratkega filma Polhn grad v okvi-
ru festivala Plavajoči grad 2023. 
Ta filmski dogodek je bil pravo 
presenečenje in je povsem prevzel 
gledalce. 

Film je plod režiserke, scenaristke 
in montažerke Mance Mele. Njena 
izjemna kreativnost in talent sta 
povzročila, da je Polhn grad postal 
nepogrešljiv del letošnjega festivala. 
Na premieri je bil tudi župan Matjaž 
Antončič, ki je nagovoril ustvarjalce 
filma in prisotne ter si ogledal projek-
cijo filma.
V filmu so blesteli Brin Terlep v vlogi 
Davida, Marko Gorše v vlogi očeta 
Iztoka, Miha Razdrih v vlogi Gojmirja, 
Matija Solce, ki je odigral Trča, in Tian 
Lev Majdič v vlogi Brodarja. Kratki 
film prikazuje odraščanje in spre-
jemanje odgovornosti. Med občinst-
vom je bil zelo dobro sprejet. Gledalci 
so med predvajanjem filma dejansko 
zadrževali dih, ne da bi opazili, kako 
hitro minevajo minute. Glasbeni 
program, ki je potekal pred premie-
ro filma, je dodal čaroben pridih 
celotnemu večeru. Trio Zajtrk, Anton 
Frbežar Toni in In Še Kdo so navdušili 
z izjemnimi glasbenimi nastopi, ki 
so še dodatno prispevali k dobremu 
večeru. 

Film Polhn grad bi bil lahko obetaven 
dosežek v svetu kratkega filma in 
gotovo si zasluži vso pozornost. 
Vsem sodelujočim čestitamo za 
nepozaben večer in pričakujemo, da 
bomo kmalu videli še kakšen film od 
teh talentiranih ustvarjalcev. 

Za tak filmski večer z glasbenimi 
nastopi, ki smo ga imeli v naši vasici 
Kozarišče ob premieri filma Polhn 
Grad, v nedeljo, 27. avgusta, ob 
zaključku poletja, se mora poklopiti 
precej stvari.

Imeti moraš: 
• režiserko in monterko, ki zbere

snemalno ekipo in opremo,

• igralce,
• glasbenike, 
• ekipo, ki poskrbi za tehniko,
• festival Plavajoči grad,
• prostor oz. prijetno dvorišče,
• postrežbo,
• ljudi, ki vložijo svoj čas v organizacijo,
• obiskovalce,
• ideje in
• župana za podporo.

Mi v naši vasi vse to imamo. 
Hvala mladi praški študentki Manci 
Mele za izjemen kratki film Polhn 
grad, ki prikazuje življenje v Loški 
dolini med festivalom Plavajoči grad, 
snemalni ekipi in izjemnim domačim 
igralcem, ki so nastopili v filmu. 
Hvala glasbeni ekipi Matiji Solcetu, 
triu Zajtrk, AFT in Razdrihu ter Blažu 
in njunim vedno aktualnim lokalnim 
napevom, tokrat: »Emil je pa kozla 
klov, matr je blu lušnu …«
Hvala ekipi za napeto rjuho na stari 
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kamniti kašči in tehnično podporo.
Hvala za 11. festival Plavajoči grad, 
Emilu, ki je odstopil svoje čudovito 
kmečko dvorišče, sosedi Nataši za 
postrežbo in vsem iz Društva ljubitel-
jev gradu Snežnik, ki ste prišli. 
Hvala številnim obiskovalcem in 
Bogu, da nas je obdaril z iskrivimi 
idejami, da lahko hodimo po rdeči 
preprogi skozi vrata slavnih kar na 
Emilovem dvorišču v Kozariščah. 
Hvala našemu županu Matjažu An-
tončiču, ki se je odzval povabilu in 
dogodek podprl z lepim nagovorom in 
Mariu Žnidaršiču za fotodokaze, da se 
je vse to res zgodilo. 
Na premnoga ustvarjanja in kovnico 
idej v idealnih okoliščinah v ne-
posredni bližini našega navdihujoče-
ga gradu Snežnik! Če se pa že najde 
kdo, ki je proti, je pa itak samo do 
takrat, ko je treba javno povedati 

zakaj. Z medsebojnim spoštovanjem 
in strpnostjo gradimo našo skupno 
prihodnost in podobo našega kraja.

Naj se razvija, naj živi!

Pa tudi cela dolina. Festival 
Plavajoči Grad je bil največji 
do sedaj.

Plavajoči grad 2023 v številkah:

• 1000 umetnikov iz 32 držav,
• 172 skupin,
• 329 dogodkov,
• 9 mojstrskih delavnic,
• 60 članski mednarodni

orkester,
• 17 odrov,
• 28 scenografskih instalacij,
• 12 000 gledalcev

 Ne samo, kar se tiče števila obis-
kovalcev, nastopajočih, odrov ali 
mojstrskih delavnic. Predvsem ni 
zanemarljiva raznolikost in pred-
vsem kvaliteta programa, ki nas 
lahko postavi ob bok največjih 
etabliranih festivalov v tem delu 
Evrope. 

Matija Solce,
programski vodja festivala Plavajoči grad

Cel svet v Loški dolini –
Grad je bil polhn

DESET FESTIVALOV
V ŠTIRIH DNEH

Plavajoči grad združuje 10 različnih 
festivalskih sklopov na enem mestu. 
Ob gradu imamo tako festival 
ljudske glasbe, ki obsega 50 skupin 
iz celega sveta, kot festival ulične-
ga gledališča, ki gosti 17 vrhunskih 
cirkuških predstav. Na gradu imamo 
srečanje alternativnih gledaliških 
predstav za odrasle in hkrati platfor-
mo otroških predstav ter ustvarjal-
nih delavnic, ki jo je dnevno obiskalo 
800 otrok. Smo scena za suburbano 
elektronsko glasbo, kot tudi festi-
val jazz in eksperimentalne glasbe. 
Smo začasna akademija z devetimi 
vzporednimi mojstrskimi delavni-

cami etabliranih profesorjev iz cele 
Evrope in smo edinstveni projekt 
Etno Histeria World Orchestra. Širine 
tega srečanja narave in umetnosti, 
lokalnega in globalnega, eksperimen-
talnega in obrtniškega, dediščine in 
alternative, doline in sveta ne more 
zaobjeti nihče, saj je vse dni, vsako 
uro od jutra do pozne noči, vzpored-
no potekalo tudi do 10 kvalitetnih 
mednarodnih dogodkov. Število 
prebivalcev Doline se ni potrojilo na 
račun znanih imen domače estrade, 
kot tudi ne na račun zabavne glasbe, 
temveč na račun kvalitete in razno-
likosti. Prav vsak, še tako specifičen 
obiskovalec, je zagotovo našel nekaj 
zase. 

• FOTO: NIVES PIŠEK

• FOTO: ALICJA NOWOSAD
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TEME ODROV
Vsak od odrov je nosil svojo temo, 
ki so jo scenografi interpretirali 
na svojstven način. Arena pred 
gradom je delovala kot festival 
uličnega gledališča s predstavniki 
različnih vej cirkusa od Japonske, 
preko Avstralije in Evrope, do južne 
Amerike. Na Kovačiji in v Kupoli 
je bila prisotna predvsem plesna 
glasba, od popularne glasbe Kokosov, 
do italianskih, francoskih, čeških 
ali domačih “trubačev”, ki so za 
namenček dva večera uprizarjali ce-
lonočni “jam-session”. Izvir, Plavajoči 
oder in Kapelica, kot tudi dvorane 
gradu Snežnik, so gostili predvsem 
glasbo in gledališče z intimnim 
vzdušjem, od Katje Šulc, do kvarteta 
Hella, odličnega južnoameriškega 
mojstra Freddyja Torrealbo ali stalni-
co festivala, legendo Janija Kovačiča. 

KULTURA, PRIREDITVE

Gaber, Polhstrešje in Hrast so zavili 
v vode jazza, hip-hop groova in alter-
nativne glasbe, oder Jerica je pokal 
po šivih od elektro-akustične glasbe. 
V Amfiteatru so se predstavljali 
festivalski “headlinerji”, kot naprim-
er Bakalina Velika, plesalke Amaya 
ali neverjetni žonglerski šov Influx. 
Polharski muzej je gostil gledališče 
za otroke ali odrasle, na Polhotoku 
ob ribniku ste lahko poleg knjižnice 
našli intimno razstavo moje babice 
Marije Bavdaž, v stolpu za pristavami 
je v zraku viselo keramično povečano 
okostje polha, za naravnimi interak-
tivnimi igrali češke skupine Zahratky 
pa ste si lahko ohladili noge v vodi ob 
zaboju s češkim pivom. 

Prav vsak od nastopov je bil poseben, 
edinstven, nepozaben, povezovalen, 
iskren. Čeprav sem bil na premnogih 
festivalih po svetu, nisem nikjer 

doživel takega vzdušja, kot se pričara 
na gradu Snežnik. Festival je nea-
gresiven, atmosfera je sproščena, 
gledalci so pozorni in hvaležni, kot bi 
se vsi poznali med seboj. 

ARISTOKRACIJA
NA OTOKU
Kontrast velikim spektaklom, na 
katerih se je zbralo tudi po več tisoč 
ljudi, so scenografske inštalacije, ki 
jih je letos povezovala tema konf-
likta narave s človekom, kot tudi 
kontrast med grajsko aristokracijo 
in minevanjem časa. 42 scenografk 
in scenografov, kipark in kiparjev, 
slikark in slikarjev, v glavnem iz 
Slovenije in Hrvaške, je s skupnimi 
močmi celo polletje načrtovalo ter 
na koncu izpeljalo projekt “Polhn 
Grad”, ki bi lahko bil samostojno 
podprta enota že brez festivalskega 
dogajanja. Na strani grajskih pristav 
je bila predstavljena perspektiva 
človeka, na strani zagradnih njiv pa 
pogled Narave. Od Izvira do Kapelice 
je potekal Križev Polh (Polhov Pot), ki 
vas je pripeljal od pekla do nebes, na 
ribniku pa je plaval oder, ki je pred-
stavljal odtujenost grajske gospode 
od realnosti, ki se kaže tudi v (ne)up-
orabi grajskih pristav. Na potovanju 
skozi celoten prostor bomo nasledn-
jič organizirali festivalske vodiče, saj 
bodo lahko predstavili vse skrite in 
zanimive kotičke, ki jih je težko najti. 

ZAČASNA AKADEMIJA 
Začasna akademija na gradu Snežnik 
je tudi ena od idej, kako oživiti 
grajske Pristave. Letos smo izpeljali 
kar devet vzporednih tedenskih ali 
dvotedenskih mojstrskih delavnic, 
ki bi lahko postale stalnica v našem 
prostoru, saj na akademskem nivoju 
ponavadi primanjkuje širine in 
praktičnega preizkusa pridobljenega 
znanja. Floating Castle Masterclass 
predstavlja intenzivno izkušnjo za iz-
kušene ustvarjalce, ki želijo razširiti, 
specificirati ali poglobiti svoje znanje 
določenega umetniškega področja. 
Akrobati so pridobivali izkušnje z 
dvojcem Inana in Mojce, ki sta se izu-
rila v Švici, pri nas pa nista imela še 
veliko priložnosti predajanja svojega 
bogatega znanja. Zala Pezdir, ki je iz 
plesa doktorirala na Švedskem, kjer 

• FOTO: NIVES PIŠEK
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danes tudi poučuje, je vodila deset 
gibalcev skozi delavnico plesa. Ollie 
Rassini iz Italije je vodila improvizira-
no grško tragedijo, Alenka Marinič in 
Justin Durell pa sta v vasi trenirala 
delavnico klovnov. Te veščine, kot 
tudi znanje free-style rap-a, izde-
lovanja ogromnih papirnatih lutk, 
ljudske glasbe ali improviziranega 
petja, težko pridobimo na akademi-
jah, sploh pa v tako intenzivni obliki. 
Izredno široka adrema Plavajoče-
ga Gradu omogoča nagovarjanje 
raznolike adreme ustvarjalcev in jih 
hkrati vzpodbuja k povezovanju, 
kar producira fuzije različnih umet-
niških izrazov. Gre torej za unikaten 
dvotedenski jam-session na področju 
uprizoritvenih praks, ki ga še dodat-
no nadgradi orkester Etno Histeria 
World Orchestra, saj glasba v končni 
fazi vseeno predstavlja najneposred-
nejši jezik. 

CELOLETNO 
PROSTOVOLJSTVO 

Letošnjo edicijo smo začeli organi-
zirati že avgusta 2022. Gre predvsem 
za prostovoljno in prostočasno 
dejavnost, ki pa ti v zadnjih mesecih 
ne pobere osem, temveč tudi 20 ur 
dnevno. Spanca poslednjih torej ni 
veliko, vendar nas drži pokonci en-
tuziazem, ki ga težko vidiš na drugih 
delovnih mestih. Če pogledamo ve-
likost dogodka, bi bilo za tak projekt 

potrebno za polni delovnik zaposliti 
15 ljudi, vajenih intenzivnega dela. 

Vsekakor pa je 150 prostovoljcev 
štirikrat premajhna številka. Prav 
zato moramo, ne glede na to, ali so 
prišli za dan ali pa so že celo leto 
pripravljali načrt logistike, ne glede 
na to, da je kdaj izvedbo ustavilo 
ogromno število nenačrtovanih spre-
menljivk in pomanjkanje kadra, biti 
hvaležni tej predani množici ljudi, ki 
so sprejeli izziv in na glavo skočili v 
ta vrtinec, naprimerljiv s kakršnim-
koli drugim delom. Veliko breme so 
prevzeli domačini, kot tudi kuharji iz 
primorske. Tudi kadri, ki so delovali 
profesionalno, od vleke kilometrov 
elektrike, do ozvočevanja in luči, so 
delali petkratnik svojega običajnega 
dela. Pa tudi gledalci, ki so bili vsak 
trenutek pripravljeni priskočiti na 
pomoč, so nekaj posebnega. 

 Organizacija poteka tako na lokalni, 
nacionalni, kot tudi mednarodni 

ravni. Skupine, mojstrske delavnice, 
prostovoljce, mentorje in scenografe 
zbiramo celo leto in po celem svetu, 
medtem ko doma komuniciramo 
z državo, ministrstvom, muzeji, 
akademijami, soorganizatorji, posa-
mezniki, občino ali vaščani. Pred-
vsem s slednjimi bi si želel v prihodn-
je vzpostaviti večji pretok informacij, 
saj sem posredno naletel tudi na 
veliko skritega neodobravanja. Vsaka 
tovrstna, sploh tako obsežna akcija, 
predstavlja določen kompromis in 
vsi, predvsem pa lokalna skupnost, 
bi se morali zavedati pozitivnih in 
negativnih posledic, jih pretehtati in 
javno obravnavati. 

Če imate kakršnokoli pripombo, 
kritiko, idejo, predlog, prosim, 
pišite direktno na naslov vodje 
festivala:

floatingcastlefestival@gmail.com. 

• FOTO: ALICJA NOWOSAD

• FOTO: PETRUS HYVÖNEN
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NAPOVED (ZNANIH) 
DOGODKOV
2023/24

• 26.–30. 12. 2023
Loški Mrazomobil v novi 

preobleki

• 18.–24. 3. 2024
Kavč festival

• 20. 7. 2024
Festival v Kozarščah

Se vidimo?
Matija Solce, programski vodja 
festivala Plavajoči Grad

• FOTO: TADEJ GREGL

POLHPRIHODNOST 
FESTIVALA PLAVAJOČI 
GRAD

Festivala Plavajoči Grad v letu 
2024 ne bo.

 Gre za kombinacijo pregorelosti, 
ustvarjanja kadrovskih pogojev 
za izpeljavo, financiranja, kot tudi 
potrebe po logistični infrastrukturi. 
Ko pride do absurdne situacije, da po 
desetih letih udejstvovanja na gradu 
ne dosežemo preboja in 60 članski 
orkester z neprecenljivimi inštru-
menti vadi v štabnem šotoru poleg 
zaklenjenih pristav, me prešine jeza, 
frustracija in želja po iskanju druge 
rešitve. V drugem prostoru, pod dru-
gačnimi pogoji. Dokler ne dosežemo 
na Ministrstvu, v soglasju z občino, 
Zavodom Snežnik, domačini, muzeji, 
ZVKDS in drugimi deležniki,  soglas-
ja, da je čas, da se stvari začnejo 
dejansko premikati, bomo ustavili 
aktivnosti v zvezi s festivalom. 

Vendar bomo do tega trenutka 
v (upamo bližnji) prihodnosti 
delovali na drugačne načine. • FOTO: TADEJ GREGL

• FOTO: NIVES PIŠEK

• FOTO: ALICJA NOWOSAD
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Laura Krajnc,
koordinatorka Etno Histeria World 
Orchestra

Etno histeria 
orkester
v objemu 
Loške doline

šotora pri pristavah. 

Vaje so se pričele v ponedeljek 17.7. 
in potekale vse do prvega koncerta 
v Prezidu 21.7., torej samo pet dni. 
Vsak večer smo organizirali odprti 
oder, kjer se je lahko vsak iz orkestra 
predstavil s svojo glasbo ali drugimi 
vragolijami. Vsekakor smo si zapom-
nili francoskega klarinetista in cirku-
santa Thibaulta, ki se je predstavil s 
klovnovsko akrobatsko intervencijo, 
angležinjo Becky s svojim očarljivim 
glasom ali turkinjo Sibel. V sredo se 
je v Kozariščah, v čudovitem ambi-
entu Emilovega skednja, odvil plesni 
večer. Za okusno jedačo in bar so 
poskrbeli lokalci, ki so se priključi-
li tako ljudskim plesom, kot tudi 
uličnemu hip hop-u. Plesalci so izva-
jali salte in stoje, s svojimi plesnimi 

2000 glave množice, vijoličen oblak 
toče pa je Trg Verdi, kjer je orkester 
igral za las obšel, tako da adrenalina 
ni manjkalo. V torek se je orkester 
vrnil nazaj na grad Snežnik in zvečer 
v kulturnem domu Stari trg za svojo 
najboljšo in najljubšo publiko post-
regel s svojim četrtim koncertom. V 
sredo je še zadnjič pred festivalom 
nastopil v Kino Šiška v Ljubljani, v 
soboto pa je zagodel na Festivalu 
Plavajoči grad. 

Koncept intenzivne izkušnje Etno 
Histria je ponovno dokazal, da je 
brez besed in brez not, z obilo užitka 
in “žuranja”, v izredno kratkem 
času mogoče izvesti mnogo več, kot 
s konvencionalnimi, frontalnimi 
učnimi pristopi. Veseli in ponosni 
smo, da smo prav v teh čudovitih 
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Etno histeria v Starem trgu • FOTO: NIVES PIŠEK

Že od leta 2003 se vsako poletje 
(z izjemo l. 2010 in 2014)
vzpostavi Etno Histeria 
orkester, ki ga sestavljajo 
vrhunski glasbeniki iz vseh de-
lov sveta, v le nekaj dneh pa se 
po posluhu naučijo in ustvarijo 
približno uro in pol dolg glas-
beni program. Udeleženci učijo 
drug drugega, vsako leto pa 
orkester koordinira nova ekipa 
mentorjev. Po intenzivnem ted-
nu vzajemnega učenja se Etno 
Histeria World Orchestra odpra-
vi na turnejo, kjer na koncertih 
postreže z okusno mineštro 
ljudskih skladb, začinjenih z 
avtorskim pristopom vsakega 
od udeležencev. Nastopi polni 
komunikacije in improvizacije 
ustvarjajo vedno nove dina-
mike, zato je tudi vsak koncert 
edinstven in nepredvidljiv 
dogodek, tako za poslušalce kot 
tudi za orkester. 

Orkester se je večino let zbiral in 
ustvarjal na primorskem, letos pa se 
je že drugič zbral pri gradu Snežnik. 

Letos se je v orkester prijavilo kar 150 
glasbenikov, izmed katerih smo jih 
žal morali izbrati samo 60. Prihajali 
so iz 20 različnih držav, v orkestru 
pa smo imeli tudi nekaj lokalcev: 
Danilo Bavec na klarinetu, Zala Mele 
na violini in Paskal Dokler na har-
moniki, ter tudi profesorica flavte v 
Cerknici Ivana Barćić Mišić in njen sin 
Bernard. Kamp za glasbenike, druge 
umetnike in prostovoljce je letos bil 
na krasni lokaciji v vrtnariji, kjer jih 
je ograja varovala pred radovednimi 
medvedi. Prvih nekaj dni je orkester 
vadil pod krošnjami dreves, ko pa je 
deževalo pa so se stiskali pod streho 

gibi pa so presenetili tudi nekateri 
lokalci in lokalke. V petek je orkester 
imel prvi koncert v bivši diskoteki v 
Prezidu, kjer nas je Pustno društvo 
že na vhodu pričakalo z močnimi 
stiski rok in goro dobrot na krožni-
kih in v kozarčkih. Ob nabito polni 
dvorani je bil koncert, ob podpori 
glasne in sodelujoče publike, več kot 
uspešen. V soboto smo bili zaradi 
slabega vremena primorani odpove-
dati koncert na prelepem Celjskemu 
gradu, vendar smo kljub temu vsako 
minuto dneva in noči na našem gradu 
zapolnili z glasbo. Naslednje jutro 
se je orkester odpravil na primorsko 
in si kamp postavil v Truškah, na 
Mačjem Hribu. V Kopru smo nastopili 
na Titovem trgu, koncert je posnel 
in kasneje predvajal radio Koper. 
Naslednji dan smo Trstu po vsaki 
odigrani skladbi slišali vzklike skoraj 

krajih znova odkrivali ta univerzalni 
jezik, ki je hkrati tudi jezik strpnosti 
in vzajemnega spoštovanja. Razlog 
za nepozabno izkušnjo sodelujočih v 
orkestru pa ni samo glasba in preplet 
najrazličnejših ljudi in kultur, temveč 
tudi stik s tukajšnjo naravo in loka-
lno skupnostjo. Radi bi se zahvalili 
vsem, ki ste kakorkoli sodelovali in 
pomagali, nas gostili, bodrili na kon-
certih in tudi vsem tistim, ki morda 
niste naredili nič od tega, ste pa z 
nami bili potrpežljivi. Z zagotovostjo 
lahko rečemo, da ste nepogrešljivi 
člen soustvarjanja te nepozabne 
izkušnje za vse sodelujoče in zares je 
čudovito, da se je letos na tako ma-
jhnem in krasnem delu sveta kot je 
Loška dolina zbralo toliko ustvarjal-
cev, skupaj z vašo pomočjo pa je vsak 
izmed njih odnesel čudovit spomin 
naše dežele in kulture v širni svet.
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•DRUŠTVO PODEŽELSKE M LADINE LOŠKA DOLINA•

V soboto, 2. septembra, smo člani 
Društva podeželske mladine skupaj z 
Gušt barom izvedli prireditev Traktor 
meet. Dogodek smo otvorili s seneno 
demonstracijo mehanizacije Miler in 
Gorenc. Podjetje Krpan je predstavilo 
delo s cepilno-rezalnim strojem in 
gozdarsko prikolico. Svoje stroje pa 
sta pokazala tudi Alpiner in Tilen 
Premrov. 

Dogodka se je udeležilo kar 19 
traktorjev, med katerimi so lahko 
obiskovalci glasovali za »narbulše-
ga«. Naziv »narbulši traktor« je prejel 
Lindner 1500a, njegov traktorist pa 
je bil Andrej Baraga z Dolenjih Poljan. 
Obiskovalci so se lahko pomerili tudi 
v metanju škornja. Prvi met je izve-
del župan Matjaž Antončič. Rekord 
je, kar s 27,5 m, podrl Martin Debel-
jak. Naši najmlajši traktoristi pa so 
svojo hitrost pokazali na otroškem 
poligonu, kjer so premagovali ovire 
z malim traktorjem. Najhitrejši je bil 
Gal Gornik.  

Na stojnici so s sladkimi dobrotami 
mamile tudi članice Društva deklet 
in žena na podeželju Ostrnice, Buh 
racing team pa je skuhal odličen pa-
sulj. Naše društvo pa je obiskovalcem 
ponudilo palačinke, nalepke, slikanje 
in srečke. Hvala vsem donatorjem, ki 
ste omogočili naš srečelov. 

Zvečer pa so za zabavo poskrbeli 
ansambel Tram in DJ Weby. 

Iskrena hvala tudi vsem obiskov-
alcem, ki ste nas prišli pogledat in 
podpret ter nas s tem motivirali, da 
prihodnje leto priredimo še boljši 
dogodek.

Ana Mlakar,
predsednica Društva podeželske mladina 
Loška dolina

Prvi Traktor 
meet v Loški 
dolini

Traktorist narbulšega 
traktorja - Andrej Baraga 
• FOTO: BLAŽ ŽNIDARŠIČ

Člani DPM Loška dolina
• FOTO: PIA ŠEPEC

Ekipa mehanizacije Miler 
• FOTO: PIA ŠEPEC

Traktorji
• FOTO: LUCIJA MELE

Prvi met škornja
• FOTO: BLAŽ

ŽNIDARŠIČ

Ansambel Tram
• FOTO: BLAŽ

ŽNIDARŠIČ
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•GZ LOŠKA DOLINA•

V knjigi Priročnik za delo članic in njihova vloga 
v gasilski organizaciji se nahaja odstavek, ki nas 
nagovarja, da je enakost moških in žensk nujna. 
Piše takole: »Šele ko vsi počnemo tisto, v čemer 
smo dobri in kar nas veseli, lahko pričakujemo, 
da bomo prispevali k družbenemu razvoju, od 
katerega bomo koristi imeli vsi, tako ženske kot 
moški.«

Ženske lastnosti, kot so rahločutnost, čuječnost ali 
pozornost, so lastnosti, ki so bile poudarjene na letošn-
jem srečanju gasilk iz vse Slovenije v Čatežu. Tak posvet 
je za vodje članic organiziran vsako leto. Vsi smo bili še 
pod močnim vtisom krutega napada mladostnika v Srbiji 
in dogodkov, ki so sledili. Pozvane smo bile, da če že ne 
moremo biti tako aktivne operativke kot so moški, lahko 
več naredimo tudi na področju preprečevanja nasilja ali 
vsaj izboljšanja odnosov med ljudmi.

Članice smo že imele zastavljen program tudi v tej smeri 
– več se pogovarjati o nasilju in odnosih. Seveda na 
primeren način – s strokovnjaki. Zato smo k sodelovanju, 
zaenkrat samo ustno, povabile službe in organizacije, ki 
delujejo pod okriljem Občine Loška dolina. To smo gasilci, 
civilna zaščita, Javni zavod Snežnik, osnovna šola, polici-
ja, zdravstveni dom in tudi občinski svet. Predlagale smo, 
da na to temo pripravijo kakšno predavanje tudi sami. 

Z nasiljem se lahko srečamo povsod. V vsakdanjem živl-
jenju smo v vlogi partnerja, starša, sodelavca, člana raznih 
društev … Vsako področje ima določene posebnosti, vsem 
pa je skupna potreba, da se pred nasiljem zaščitimo, si ob 
tem pomagamo in do njega razvijemo ničelno toleranco. 
Pomembno je tudi, da preverjamo lastno ravnaje – kaj 
lahko spremenimo pri sebi (ali delamo prav, ali komu 
škodimo s svojim ravnanjem, kako lahko izboljšamo svoj 
odnos do drugih). 

Prvo predavanje bo izvedla zdaj že bivša koordinatorka 
Javnega zavoda Snežnik, ga. Metka Pernuš. Po poklicu je 
socialna delavka, ki odhaja na delovno mesto, na katerem 
se bo ukvarjala ravno z nasiljem.  

ČLANICE GZ LOŠKA DOLINA

»Za zagotavljanje kvalitetnega dela mora biti ničelna tol-
eranca do nasilja prioriteta pri zaposlenih in delodajalcih.

Ker stremimo k temu, da bi bila občina Loška dolina varna 
občina, še posebej za zaposlene v javnem sektorju oz. za 
osebe, ki prostovoljno opravljajo dela, brez katerih si ne 
moremo in ne znamo predstavljati varnosti in dobrobiti 
vseh občanov, vas vabimo na posvet:

NASILJE NA DELOVNEM MESTU – 
STRATEGIJE PREŽIVETJA IN KAKO 
NAPREJ

Ta bo v ponedeljek, 23. 10. 2023, ob 18. uri
v predavalnici Medgeneracijskega centra Gaber, 
Cesta Notranjskega odreda 45/b, Stari trg pri Ložu.«

Če želite kaj storiti ali spremeniti na področju nasilja, 
prijazno vabljeni vsaj k poslušanju. O tem vas bomo na 
družbenih omrežjih še obveščali.

Vse kar želimo članice GZ delati, je, da delamo tudi za 
člane in ne nazadnje tudi za vse prebivalce. Mogoče več 
na preventivi kot operativi (čeprav smo tudi v operativi 
zelo dejavne). V mislih imamo srečanje z gorsko reševalno 
službo, več osnovne prve pomoči na področjih, kjer smo 
ženske ranljivejše, športnih aktivnosti … Vse to prinese 
več druženja, krepitev medsebojnih vezi in koristno 
preživljanje časa. Zamisli je veliko. Želimo poudariti, da je 
v  vsakem človeku lahko malo gasilca in reševalca. Smo ci-
vilisti in če smo se pripravljeni poslušati, si zaupati, lahko 
skupaj naredimo veliko dobrega.

Gasilsko zvezo Loška dolina predstavlja dobrih 30 % 
žensk in slabih 70 % moških. Ob formuli 30 : 70 pa se 
moramo počutiti 50 : 50, nič več in nič manj. To pomeni, 
da moramo ženske mogoče malo več vložiti, moški pa 
malo popustiti, oboje pa ni enostavno. Za napredovanje 
in popuščanje potrebujemo določeno moč. To je živa 
formula in da deluje, moramo na njej delati konstantno. 
In gre nam kar dobro – lepo sodelujemo, misel iz prvega 
odstavka pa naj bo pomembna vsem. 

VABILO NA TEČAJ ANGLEŠKEGA JEZIKA
V Medgeneracijskem centru Gaber Loška dolina bo v šolskem letu 2023/2024

potekal tečaj angleškega jezika za odrasle, in sicer enkrat tedensko, predvidoma

ob torkih ali sredah dopoldne. 

Vabimo vas, da se pridružite tečaju, kjer boste v prijetnem in sproščenem vzdušju pridobili nova znanja.

•
Pokličite ali pošljite sporočilo na telefonsko številko

051 648 209, Nataša Žnidaršič. 

Sonja Debeljak,
vodja komisije za delo s članicami GZ Loška dolina

Članice GZ Loška dolina
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DINAMIČEN POLETNI  ČAS

Ida Turk

V Društvu upokojencev Loška dolina smo bili aktivni tudi med počit-
nicami. Tik pred dopustniškim časom nam je upravljalec prenovil 
toaletne prostore v našem Klubu. Po zaključku prenove smo nare-
dili čistilno akcijo prostorov. Takoj po dopustih pa smo se lotili še 
ureditve balinišča ob Klubu, ki bo ponovno postal kraj druženja naših 
članov.
V začetku avgusta smo si ogledali gledališko predstavo v Poletnem 
gledališču Studenec pri Domžalah. Ujma v začetku avgusta se nas je 
močno dotaknila. Takoj smo na izredni seji upravnega odbora sprejeli 
sklep, da opazen del finančnih sredstev iz našega proračuna nameni-
mo humanitarni pomoči prizadetim. Najprej smo donirali hrano in 
higienske pripomočke, nato pa še šolske potrebščine.
Naša plesna skupina MIGAJ-MIGAJ je zadnjo soboto v avgustu nas-
topila na tržnici pri gradu Snežnik. Tudi športnik so bili zelo aktivni. 
Udeležili so se meddruštvenih in območnih tekmovanj v pikadu in 
šahu ter organizirali meddruštveni balinarski turnir. 
Sicer pa se družimo tudi na treningih pikada, šaha in balinanja.

• Pikado: ob torkih in četrtkih v klubskih prostorih od 15. ure dalje.
• Šah: ob četrtkih v klubskih prostorih od 17. ure dalje.
• Balinanje: ob sobotah na balinišču pri klubu od 16. ure dalje.

Veseli bomo, če se nam pridružite v čim večjem številu.
Razveselili se bomo tudi tistih, ki še niste člani našega društva.

Urejanje balinišča ob Klubu DU 
• FOTO: TOMAŽ PETRINČIČ

Tone Šepec ob prebiranju
svojih pesmi na prireditvi 
• FOTO: ZVONKO VIDOVIČ

Meddruštveni balinarski turnir 
• FOTO: VINKO BAVEC

SPOMINSKA 
SLOVESNOST
NA GOBOVCU

Ida Turk

Kot že nekaj let do sedaj je Tone 
Šepec, član Zveze združenj 
borcev za vrednote NOB, pesnik, 
scenarist in kulturni izvajalec, 
ob podpori krajevne organizaci-
je Združenja borcev za vrednote 
NOB Loška dolina na večer zadn-
je sobote v juliju na Gobovcu na 
svojem vrtu pripravil spomins-
ko slovesnost za dogodke iz NOB 
v Loški dolini.

Letos je spominsko slovesnost 
posvetil padlim fantom iz Pudoba 
in Šmarate, ki so jih Italijani v veliki 
ofenzivi pobili 5. avgusta 1942 v Duli 
pod Nadleškim hribom. Tone Šepec 
je vseh 18 fantov naštel poimensko in 
po domačih hišnih imenih ter jih na 
tak način po dolgih letih zopet vrnil 
med nas. Pod fašističnimi streli so 
padli: Martinčič Janez (Poladinov), 
Palčič Nande (Čičken), Mulec Janez 
(Culcov), Slane Janez (Slanetov), 
Antončič Jože (Lukov), Intihar Jože 

(Brcinov), Ponuda Janez (Ponudov), 
Špeh Jože (Špehov), Martinčič Andrej 
(Poladinov), Avsec Janez (Krajni),  
Mulc Janez in Franc (Baragova), Bara-
ga Anton (Bazizlov), vsi iz Pudoba. 
Iz Šmarate pa so bili pobiti: Kočevar 
Anton (Ribčev), Kočevar Matevž 
(Matevžev), Škerbec Franc (Majerjev), 
Truden Stanko, (Mišjakov), Bavec 
Janez (Valetov).

O stanju v Loški dolini leta 1942 je 
spregovoril zgodovinar dr. Martin 
Premk. Poudaril je, da se je v času ve-
like ofenzive v Loški dolini zlilo vse 
zlo italijanskih okupatorjev zaradi 
partizanskih uspehov od napada na 
Lož leta 1941 do kratkega svobodnega 
ozemlja v maju 1942. Mnogo prebiv-
alcev Loške doline, ki so podpirali 
partizanski boj proti okupatorju, je 
to plačalo s svojimi življenji. Med 
njimi so bili tudi fantje iz Pudoba in 
Šmarate. 
Sledil je bogat kulturni program, ki 
so ga izvedli domači amaterski kul-
turni ustvarjalci. Še posebej so bile 
pretresljive pesmi Toneta Šepca o 
požigu Babne Police, rojstvu in smrti 
novorojenčka ter matere v koncen-
tracijskem taborišču Rab in usodi 
bratov v nemškem taborišču, ko je 
živeči brat spoznal mrtvega brata tik 
preden ga je moral dati v krematorij. 
Pesmi je čutno in pretresljivo prebral 
avtor.
Lepo število se nas je zbralo na 
slovesnosti in ob zaključku smo kljub 
pozni uri prisrčno pokramljali.
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MLADI GASILCI 
PREŽIVELI VIKEND
V NARAVI

Anemarija Štefančič,
PGD Iga vas

Prvi septembrski vikend smo 
se mentorji in mladi gasilci iz 
Loške doline zbrali na Tabo-
ru gasilske mladine. Tabora 
se je udeležilo 27 pionirjev in 
mladincev iz PGD Iga vas ter 
PGD Stari trg. 

V petek smo se zbrali na Nadleškem 
polju in se odpravili na jaso, kjer smo 
v nadaljevanju popoldneva postavili 
tabor. Ta se je začel z dvigom gasilske 
zastave in pozdravom predsednika 
ter poveljnika GZ Loška dolina. Po 
uradni otvoritvi smo se razdelili v 
tri skupine. Prva skupina je skupaj s 
skavti postavila šotore, v katerih so 
otroci spali, druga je uredila toaletni 
kotiček, tretja, najštevilčnejša, pa je 
priskrbela drva in zakurila ogenj. Sle-
dila je večerja, ki so si jo otroci spekli 
nad ognjem, po večerji pa zaslužen 
počitek – spanje. 

V soboto so se nam pridružile član-
ice in člani operative iz vseh štirih 
društev. Predstavili so nam delo 
in pripravili zanimive delavnice za 
otroke. PGD Babno Polje je za otroke 
pripravilo prikaz gašenja požara v 
naravi, PGD Stari trg je pripravilo pri-
kaz gašenja začetnih požarov z gasil-
niki, članice so pripravile delavnico 
prve pomoči, s PIGD Kovinoplastika 
Lož so otroci ugotavljali pH-vrednost 

živil in spoznali opremo za delo z 
nevarnimi snovmi, PGD Iga vas pa je 
za otroke pripravilo zabaven poligon 
z nalogami, ki jih opravljamo gasilci. 

Po sobotnem kosilu so nas obiskali 
policisti. Predstavili so nam post-
opek zbiranja prstih odtisov, dron, 
s katerim opravljajo iskalne akci-
je, in opremo, ki jo uporabljajo pri 
opravljanju svojega dela. Za tem 
so sledile še igre brez meja. Te smo 
mentorji pripravili s članicami in 
starejšimi gasilci. Otroci, razdeljeni 
v pet skupin, so opravili s sedmimi 
igrami. Na koncu je sledila nagrada za 
vse udeležence – sladoled. Skupaj s 
starši smo se odpravili nazaj v tabor, 
kjer je sledilo še zadnje dejanje tabo-
ra, postroj, zaključek tabora in spust 
zastave. 

Kot pa se za gasilce spodobi, smo 
tudi tabor izpeljali z združenimi 
močmi, zato se zahvaljujemo vsem, 
ki so kakorkoli pomagali pri izvedbi 
in organizaciji tabora. 

DRUŠTVA IN ZAVODI

•GASI LCI•

• FOTO: ARHIV PGD IGA VAS
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•SATIA•

Petra Komidar

Satia, zavod 
učenje za
življenje
Poletne počitnice so se
zaključile in šolarji so že za-
jadrali v novo šolsko leto. Pri 
nas smo imeli zeloooo pestre 
in aktivne počitnice. V štirih 
terminih med poletjem (dva v 
juliju in dva v avgustu) smo bili 
zelo aktivni, sproščeni, nasme-
jani, pridobili pa smo veliko 
novih izkušenj in doživetij. 
Poleg tega smo spoznali tudi 
veliko novih obrazov, zelo pa 
smo veseli, da se nam je znova 
pridružilo tudi nekaj že znanih.

POLETNI POČITNIŠKI 
TABORI – DIGITALNI 
DETOX

Druženja med počitnicami pri nas 
potekajo brez mobilnih telefonov. 
Čas preživljamo v naravi, na domačiji 
in njeni neposredni okolici. Starost 
udeležencev je bila od 7 do 16 let. Pri 
nas imamo doma narejen tobogan 
z bazenom in domač kino, na vrtu 
pa si zakurimo ogenj na primitivne 
načine, opazujemo zvezde, spimo v 
hiški na drevesu, izvajamo delavnice 
za telo in duha … Skratka, zelo smo 
aktivni. K sodelovanju povabimo 
različne zunanje izvajalce, ki pope-
strijo in obogatijo naša druženja z 
raznovrstnimi delavnicami. Delno 
stroške zunanjih izvajalcev krije 
tudi Občina Loška dolina. Tokrat pa 
smo se odločili domačinom ponu-
diti še dodatno ugodno ponudbo in 
tako mladim omogočili druženje za 
polovično ceno. Nekaj utrinkov z 
vami delimo tudi tu. 

DELAVNICA:
SPOZNAVANJE 
EKSOTIČNIH ŽIVALI

K sodelovanju smo povabili društvo 
ljubiteljev eksotičnih živali Bioexo. 
Izvedeli smo veliko novega, s seboj pa 
so seveda pripeljali tudi svoje hišne 

ljubljenčke, ki so jih predstavili, mi 
pa smo se z njimi lahko tudi pobliže 
spoznali. 

DRUŽENJE S 
KONJENIŠKO-ŠPORTNIM 
DRUŠTVOM ALLEGRO

Z udeleženci smo se z veseljem poda-
li v Podcerkev, kjer sta nam Klemen 
in Rebeka predstavila lipicance. 
Potem smo v roke prijeli krtače in 
sledila je nega konj, pletenje kitk … 
Konje je bilo treba tudi pripraviti za 
ježo, vsak pa je konja lahko celo za-
jahal. Za konec pa smo bili deležni še 
predstavitve vprege in vetra v laseh 
ter nasmeha na obrazu, ko nas je Kle-
men vozil v kočiji. Imeli smo veliko 
vprašanj in dobili zelo konkretne ter 
koristne informacije. 

TISK NA MAJICE
V SODELOVANJU Z 
DRUŠTVOM PROSTOR

Naše druženje smo si popestrili tudi 
s tiskom na majice. Karmen iz društ-
va Prostor nam je najprej predstavila 
potek delavnice, nekaj možnosti ust-
varjanja in material, ki nas obdaja in 
ga lahko uporabimo pri svojem delu. 
Udeleženci so bili zelo ustvarjalni, 
zato so nastali čudoviti izdelki.

POLSTENJE Z JANJO 
URBIHA

K sodelovanju vedno radi povabimo 
tudi Janjo Urbiha, saj pod njenim 
mentorstvom pridne rokice ustvarijo 
mnogo lepega. Pri polstenju s česano 
volno mladi urijo svojo vztrajnost, 
potrpežljivost, hkrati pa lahko 
izražajo tudi svojo kreativnost. Svoje 
pisane izdelke rade volje odnesejo 
domov za spomin.
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DELAVNICE
SPOZNAVANJA SEBE
IN DRUGIH Z ANDREJEM 
PEŠCEM

Ker se v zavodu Satia zavedamo, da 
so odnosi zelo pomembni, poleg tega 
pa ljudje pogosto zatavamo v temne 
tunele nerazrešenih in nekvalitet-
nih odnosov, je del našega druženja 
namenjen tudi delavnicam na temo 
spoznavanja sebe in ljudi okrog nas. 
Pogovarjamo se o različnih odnosih, 
komunikaciji, sodelovanju, dobroti. 
Tema je bila tudi zdrava samopodoba 
in samozavest mladih ter skrivnosti 
mladih genijev in legendarnih ljudi. 
Andrej je ustvaril resnično sproščeno 
in prijetno vzdušje ter prinesel čudo-
vito energijo.

V ZADNJEM TERMINU 
SMO IMELI POUDAREK NA 
LIKOVNEM USTVARJANJU 
POD STROKOVNIM 
MENTORSTVOM MILENE 
OBLAK ERZNOŽNIK

Imeli smo vrhunsko mentorico, ki je 
strokovnjakinja in zelo srčna duša 
hkrati. Udeleženci so bili strokovno 

vodeni, pa vendar so imeli svobodo 
ustvarjanja. Na voljo je bilo veliko 
različnih načinov ustvarjanja (akril, 
glina, oglje, akvarel …). 

Poleg tega, da smo se likovno izražali, 
pa smo se hladili tudi na toboganu in 
sproščali v kinu.

Več o zavodu Satia si lahko preberete 
na naši spletni strani (www.zavodsa-
tia.com) ali nam sledite na Facebook 
profilu (Satia, zavod učenje za življen-
je) in Instagramu (petra_SATIA). 

Med krompirjevimi počitnicami pa 
so na naša druženja tokrat vabljeni 
najstniki (11–16 let).

Aktualnim dogodkom lahko 
sledite na:
https://zavodsatia.com/kole-
dar-dogodkov/.
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•JAVNI ZAVOD SNEŽNI K•

Študijski krožki – 
razvijanje jezikovnih 
kompetenc in spretnosti 
aranžiranja cvetja 

Študijski krožki so ena izmed redkih oblik 
izobraževanja odraslih, ki je za udeležence 
brezplačna, za kar ima zagotovo velike zasluge 
Andragoški center Slovenije z dr. Nevenko Bogataj. 
Možnost učenja v majhni skupini, spodbujanje 
kritičnega mišljenja, učenje z delom in javno 
nastopanje, vključevanje v lokalno skupnost, 
poleg tega pa tudi prenos dediščine v prihodnost s 
prilagajanjem na spremembe pa so tista načela, ki 
so v javnem interesu in študijske krožke umeščajo 
v programe Ministrstva za izobraževanje, znanost 
in šport. 

Jezik je ključ do 
sveta in turista
Narava in kulturna dediščina sta 
tisti specifiki, zaradi katerih tur-
isti kljub trendom digitalizacije še 
vedno potujejo v tuje dežele, da bi 
jih neposredno izkusili, doživeli. Za 
posredovanje vsebin, ki pritegnejo 
turista, pa potrebujemo turistične 
ponudnike, ki so opolnomočeni 
za komunikacijo v tujem jeziku. 
Znanje tujega jezika ni le poslovna 
prednost, temveč izraža naš odnos 
do tujega gosta, ki si želi biti dobro-
došel, sprejet v skupnosti, in hkrati 

WELCOME
IN LOŠKA DOLINA
Znanje tujega jezika je zelo pomemb-
no, še toliko bolj, če se skoraj dnevno 
srečuješ z drugače govorečimi ljudmi, 
gosti, ki prihajajo v našo dolino. 
Zato smo bili ponudniki turističnih 
namestitev zelo veseli povabila, da 
se udeležimo študijskega krožka 
angleščine, ki ga je organizirala ARS 
Palada iz Markovca.
Enajst udeležencev z različnim 
predznanjem smo se na šestih 
srečanjih trudili v angleščini govo-
riti o temi, ki je bila za posamezno 
srečanje določena. Osnovne teme je 
predlagala naša predavateljica Vlasta 
Poje, sami pa smo dodali še kakšno, 
ki se nam je zdela pomembna. 
Tako smo začeli s predstavitvijo in 
opisom naših nastanitev in dejavno-
sti, s katerimi se udeleženci ukvarja-
mo. Ker pa sama nastanitev ni dovolj, 
smo govorili o vseh dejavnikih, ki 

odnos do lastne dediščine, ki jo lahko 
le s pomočjo jezikovnih interpretacij 
(zgodb) odpremo, predstavimo obis-
kovalcem iz tujine. 
Z izvedbo študijskega krožka Jezik 
je ključ do sveta in turista smo želeli 
pomagati posameznikom, ki delujejo 
na področju turizma, pri reševanju 
njihovih zagat pri uporabi tujega 
jezika v pisni in govorni komunikaciji 
ter jih spodbuditi za bolj poglobljeno 
spoznavanje in interpretiranje nara-
vne ter kulturne dediščine lokalnega 
okolja. Delo je potekalo v učilnici 
(utrjevanje osnov tujega jezika) in pri 
posameznih ponudnikih (praktično 
situacijsko učenje, ki je vključevalo 
tudi obisk lokalnih naravnih in kul-
turnih znamenitosti z vodenjem in 
interpretacijami v angleškem jeziku). 
Svojo izkušnjo sta opisali Andreja in 
Suzana, članici študijskega krožka.

Študijske krožke v naši občini 
že vrsto let izvajajo različne 
organizacije, med katerimi ima 
zagotovo najdaljšo tradicijo 
ARS Palada Tišler. Kljub 
nekaterim formalnopravnim 
spremembam v zadnjem letu 
sta bila pod njenim okriljem 
izvedena dva študijska krožka, 
in sicer Jezik je ključ do sveta 
in turista ter Lepota naravnih 
cvetličnih aranžmajev – prvi s 
predavateljico  Vlasto Poje in 
drugi s strokovno pomočjo Janje 
Mlakar. Obeh študijskih krožkov 
se je skupaj udeležilo 23 oseb.

DRUŠTVA IN ZAVODI

• FOTO: EDVARD ŠEGA
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vplivajo na dobro počutje gosta. 
V prvi vrsti osebni stik, da zveš, 
kaj gost pričakuje in ga v tej smeri 
informiraš. Vsaka osebna izkušnja je 
bila zelo dobrodošla. Prav tako smo 
si delili informacije o administraciji, 
trženju, zakonodaji, težavah in še kaj. 
Na koncu pa smo znanje uporabili v 
praksi. Udeleženka nam je razkazala 
svojo nastanitev, ostali pa smo se 
vživeli v vlogo gosta in želeli izvedeti 
vse in še več.
Na drugem srečanju smo spoznavali 
lepote Slovenije, od najbolj pre-
poznavnih v svetu do malo bolj skri-
tih, a pristnejših. Ljubljana, dolina 
Soče, Gorenjska, Idrija, Celje, Koroška 
je nekaj destinacij, ki smo jih med 
tednom preučili in nato predstavili 
ostalim. 
Potem je prišla na vrsto Loška dolina. 
Najprej smo odšli v grad Snežnik 
kot tuji gostje in si ga ogledali ter 
poslušali predstavitev v anglešči-
ni. V tem jeziku smo postavljali 
tudi dodatna vprašanja. Po ogledu 
smo na delavnici predstavili delček 
našega okolja, kot ga vidimo sami. 
Bolj doživeto in s strastjo, ne samo 
z naštevanje dejstev. To pa pritegne 
poslušalce.
V turizmu je zelo pomembna kuli-
narika, zato smo se odpravili v vas 

Selšček. Govorili smo o značilnostih 
slovenske kulinarike, jedeh, ki so 
znane samo nam. Zanimivo, kako la-
hko recept predstaviš tako, da nihče 
ne ve, kaj jé. Najbolje je vse poenos-
taviti in povedati čim preprosteje. 
Kot so preprosti krompirjevi žganci 
in kavra, ki smo jo s slastjo pojedli.
Obiskali smo tudi Križno jamo. Poleg 
vodenega ogleda v angleščini smo 
dan izkoristili za pogovor o turistih, 
ki obiščejo Loško dolino – iz katerih 
držav prihajajo, kaj iščejo, kaj jih 
zanima, kaj jim je skupno in podob-
no. Veliko koristnih informacij in 
nasvetov smo si podelili in vzeli na 
znanje, da bo naše delo potekalo brez 
večjih presenečenj.
Zadnje srečanje pa je potekalo 
v sproščenem okolju bajerskega 
ribnika in je bilo namenjeno vsem 
dodatnim predstavitvam in temam, 
ki so se nam zdele zanimive. Tako 
smo z veseljem poslušali lovca o tem, 
kako poteka opazovanje medveda, 
ki je najbolj prepoznaven produkt 
Loške doline. Skoraj vsi smo medve-
da v naravi že videli, nihče pa ne tako 
kot obiskovalci. Veliko novih dejstev 
in spoznanj, ki jih bomo z veseljem 
uporabili pri delu z gosti. 

Andreja Žnidaršič

Naše kraje vse bolj obiskujejo tudi 
tuji turisti. Znanje tujega jezika je 
pri tem še kako dobrodošlo. Vsako 
učenje tujega jezika je zelo velik plus 
pri komunikaciji s tujci. V ta namen 
je bil organiziran tudi ŠK Jezik je pot 
do sveta in turista. Mentorica je bila 
Romana Nared, predavateljica pa 
Vlasta Poje.
Teme, o katerih smo se pogovarjali, 
so bile vezane na delo v turizmu. 
Imeli smo kar nekaj srečanj z ra-
zličnimi temami. Na enih izmed teh 
nam je Andreja v angleškem jeziku 
predstavila počitniško hišo v Ložu na 
način, kot je potrebno pri sprejemu 
gosta. Prijazen sprejem, predstavitev 
prostorov, pribora, pripomočkov, 
zunanjosti in seveda priporočilo za 
obiske turističnih znamenitosti. 
Drugič smo kot angleški turisti odšli 
na ogled snežniškega gradu. Obiskali 
smo Križno jamo v vlogi turistov, ka-
mor nas je vodička Tanja popeljala v 
angleškem jeziku. Čudovito vodenje. 
Imeli smo tudi temo kulinarika. Ob-
delali smo jo v Selščku v Notranjski 
hiši s pridihom tradicije. Gospodinja 
Nataša nas je po njej popeljala  v 
angleščini in pripravila domače kro-
mpirjeve žgance in kolerabo, kot so jo 
znale naše babice. Tudi opis hrane je 
bil v angleščini. Zaključek teh učnih 
srečanj pa smo imeli na posestvu Ba-
jer. Janez nam je najprej pripovedoval 
o rjavem medvedu, potem pa sta nas 
gostitelja Janja in Bernard pogos-
tila z njihovimi dobrotami z žara. 
Vesela sem, da sem dobila priložnost 
udeležbe na srečanjih. Veliko novega 
sem se naučila, kar je bil tudi namen 
organizatorke. Taka srečanja se mi 
zdijo fantastična – prijetno s korist-
nim, lahko rečem. Na njih se veliko 
naučiš, izmenjujejo se ideje, mnenja, 
nasveti, izkušnje, ljudje se med seboj 
povezujejo, kar je v teh časih še kako 
dobrodošlo.

Suzana Godeša

DRUŠTVA IN ZAVODI
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Romana Nared,
Javni zavod Snežnik

Lepota naravnih
cvetličnih 
aranžmajev 

Za območje Loške doline so značilni 
bujno naravno rastje in prostrani 
gozdovi. Odtujenost sodobnega 
človeka od narave se kaže tudi v ved-
no večjem nepoznavanju rastlinskih 
vrst. Posledično se še vedno trga 
nekatere zaščitene rastline, ohranja 
pa tujerodne ali invazivne rastline. 
Po drugi strani se ob priložnostih, ko 
potrebujemo cvetlične aranžmaje, 
kupuje gojeno (rezano) cvetje, ki ne 
izraža lokalnih danosti in spodbuja 
potrošništvo.

V študijskem krožku Lepota nar-
avnih cvetličnih aranžmajev smo 
spoznavali, kaj vse nam nudi narava 
v našem neposrednem okolju za 
ustvarjanje (cvetličnih) aranžmajev 
za različne priložnosti. Delo je bilo 
praktično. V sklopu vsakega srečanja 
smo najprej odšli v naravo in nabra-
li material, v drugem delu pa smo 
glede na lokacijo in namen izdelali 
aranžmaje.

Začeli smo na posestvu Bajer, kjer 
živi Janja Mlakar, ing. krajinarstva. 
Predstavila nam je nekatere okrasne 
rastline, ki jih ima na posestvu in 
možnosti njihove uporabe za izdela-
vo različnih aranžmajev. Nato smo 
se odpeljali do gradu Snežnik in se 
sprehodili po parku. Ob spoznavan-
ju različnih rastlin in njihove (ne)
primernosti za uporabo v aranžmajih 
smo nabrali lesen material (suhe veje, 
lubje, korenine), ki je odličen kot 
osnova za aranžmaje.

Naslednje srečanje je potekalo ob 
Bloškem jezeru. Travniki na Bloški 
planoti so nam v tem času nudili 
obilje cvetja, prav tako tudi gozd oz. 
posamezna drevesa (na primer veje 
vrb ali hrasta kot osnova aranžma-
jev). Pri nabiranju je treba biti zelo 
pazljiv, saj so nekateri habitati zelo 
občutljivi (mokrišča) in določene 
rastline zaščitene (orhideje oz. 
kukavice). Iz nabranega cvetja in vej 

smo pripravili raznovrstne aranžma-
je in dekorirali prostore Glampinga 
Bloke: jedilnico oz. zajtrkovalnico z 
mizami, sprejemni prostor z miza-
mi, zunaj pa predvsem prostor pri 
vhodu. Pri tovrstnem dekoriranju 
je zelo pomembna umestitev posa-
meznega aranžmaja v sam prostor. 
Tudi lep aranžma ne izpade dobro 
povsod, temveč mora biti prilagojen 
namenskosti prostora in že obstoječi 
opremi.

Tretje srečanje je bilo v Cerknici, 
aranžmaji pa so bili namenjeni Domu 
starejših občanov. Tokratni niso bili 
bujnih in pisanih barv kot majs-
ki, vendar je zelenje lepo osvežilo 
prostore v avli doma. Svežina je 
vzpostavila kontrast že precej toplim 
junijskim dnem. Cerknica nima mor-
ja, ima pa jezero. In ravno jezero je 
bilo naša inspiracija pri oblikovanju 
večjega aranžmaja ob vhodu v dom. 
Varovanci doma so naše delo pozor-
no spremljali in tudi jasno povedali, 
kaj jim je všeč in kaj ne. Njihove 
nasvete smo seveda zelo resno 
preučili. Druženje je bilo prijetno 
in poučno, saj so se tudi varovanke 
doma izkazale za dobre poznavalke 
cvetja, ki raste v lokalnem okolju.

Motiv, ki nas je vodil na četrtem 
srečanju, so bile ostrnice, naša naloga 
pa okrasiti sceno koncerta Pihal-
nega orkestra Kovinoplastika Lož 
ob dnevu državnosti v Podcerkvi. 
Ostrnice se postavljajo ob košnji, 
zato je bil čas samega koncerta ravno 
pravšnji, da na sceno stopi ostrnica – 
kulturna posebnost, okrog katere se 
plete tudi identiteta Loške doline. Po 

poljih jih ne vidimo več veliko, ven-
dar v nas vedno znova vzbujajo obču-
dovanje. Moške roke so nam prišle še 
kako prav, pri postavitvi in zdevanju 
pa nam je pomagal še France Kan-
dare, velik poznavalec in varuh 
lokalne dediščine. Okrasitev scene 
smo dopolnili z velikim cvetličnim 
aranžmajem, postavljenim v pleten 
koš. Okrasitev je bila pri nastopa-
jočih in publiki zelo pohvaljena.

Za poletje sta značilna zrelo žito in 
sivka – odlična materiala za izdela-
vo bidermajer šopkov, ki svoj vonj 
obdržijo še nekaj mesecev. Zbrali 
smo se na posestvu Bajer. Za izdelavo 
šopkov so nam pripravili žito in nekaj 
sivke, preostalo sivko pa je prinesla 
članica ŠK Anja, ki jo je požela ob 
Domu starejših občanov v Cerknici. 
Izdelava bidermajer šopkov zahte-
va kar nekaj spretnosti, da se dobi 
značilno, lepo zaobljeno obliko šopka 
s kratko pristriženimi peclji. Da nam 
je šlo delo lažje od rok, nam je Janja 
postregla tudi s sivkino osvežilno 
pijačo in sladico. Materiala je bilo ve-
liko, zato smo izdelali veliko šopkov, 
tudi za moške člane ŠK. Nekaj šopkov 
smo zadržali zase, nekaj podarili, 
enega pa smo odnesli dr. Nevenki 
Bogataj na ACS.

V krožku je sodeloval tudi fotograf 
Edvard Šega. Načrtujemo, da bomo 
v jesenskem času njegove čudovite 
fotografije cvetja in aranžmajev 
razstavili in na ta način predstavili 
delovanje študijskega krožka ter 
izpostavili lepoto naravnih cvetličnih 
aranžmajev.

DRUŠTVA IN ZAVODI
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MOTO PIŠKOTI

Jasna Lekan

Lekančkov
butik TESTO:

400 g bele moke
250 g masla
90 g sladkorja v prahu
Vanilij sl.
2 jajci
1 rumenjak
Žlička pecilnega praška
Ščepec soli
Pomarančna lupinica

IN ŠE:

3 žlice kakava
20 g masla
Čokoladni namaz ali 
samo čokolada

PR IPR AVA:

Vse sestavine, razen moke, 
miksaj, dodaj moko in naredi 
testo.

Razdeli ga na dva dela.
V eno polovico testa vmešaj 
kakav z maslom. Drugo 
polovico testa pusti belo.
Oba testa počivata
v hladilniku pol ure.

Spečeš najprej temne piškote, 
potem pa še bele, katerim 
narediš v sredini luknjico.
Pečeš na 180°C  8 minut.
Po 2 piškota zlepiš skupaj
s čokoladnim namazom
ali samo s stopljeno čokolado.

Edo Šega —
Edo iz Žage 
ZEMLJA NI ŽOGA
KI JO BRCA NOGA

Zemlja je boga,

človek se ji roga,

brca jo

kot, da je žoga

Vsemirje je igrišče

igralci smo zemljani,

to naše je dvorišče,

na njem smo sami.

Uničujemo gozdove

in narave vse plodove,

kopljemo rudnine,

črpamo strupene pline.

Trudimo se na vso moč,

a kaj če naša žoga poč,

kam se bomo preselili,

kje nov planet dobili?

Preostane nam streznitev

normalnih želja vrnitev,

brez hlastanja po dragem blagu,

sicer vse bo šlo k vragu.

Ljubezen do narave

so smernice ta prave

in naš planet

bo zaživel spet.

Mi pa z žogo v naravi

igrali nogomet

•KULINARI KA•

KULINARIKA

Poplavljeno polje v Podcerkvi
• FOTO: NIVES PIŠEK
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KAJ JE NA 
FOTOGRAFIJI 
TOKRAT?

Vaše odgovore nam pošljite 

na naslov uredništva

(preko dopisnice ali maila)

do 23. 10. 2023.

Tudi tokrat bomo med 

pravilnimi odgovori izžrebali 

nekoga, ki bo prejel obešanko 

za ključe, ki jo podarja 

Društvo Notranjskih 

kulturnikov Krpan Cerknica. 

Janja Urbiha – Kozarka

 DOBRO JE VEDETI

KAJ JE NA FOTOGRAFIJI?

Pravilni odgovor  na vprašanje
v prejšnji številki je bánka.
Bánka je lesena čutara okrogle 
oblike. Ali okrogla lesena
posoda, izdelana iz lesenih 
dožic z železnima obročema. 
Furmanom in koscem je služila 
za nošenje, hrambo
in neposredno pitje vode.

Več na to temo lahko najdete tudi na : https://pounkufr.si/ 

Nagrado za pravilen odgovor v prejšnji številki prejme Branko Sterle 
iz Solkana.

Napisal nam je:
»Tudi ta predmet poznam še iz otroških časov.... Banka! Saj sem 
jo za strica večkrat napolnil z vodo, ko je on kosil... «

• FOTO: B. KRAŠEVEC

• FOTO: JANJA URBIHA

POSKRBITE ZA VARNOST OTROK NA ŠOLSKI POTI ‒ 
NASVETI ZA STARŠE IN VOZNIKE

Na začetku vsakega šolskega leta je na cesti veliko razi-
granih otrok, ki še ne poznajo nevarnosti v prometu. Kaj 
svetujemo staršem in na kaj vse morajo paziti vozniki, da 
bi bili otroci varni na poti v šolo in domov?

Otroci spadajo med šibkejše udeležence v prometu, zato 
moramo biti nanje še posebno pozorni.
Med šolskim letom na cestah srečujemo otroke veliko 
pogosteje kot med počitnicami in mnogi izmed njih se v 
šolo podajo prvič. Skrb za tiste, ki prvič stopajo na šolske 
poti in ne poznajo nevarnosti, s katerimi se lahko srečajo na 
šolski poti in v vsakdanjem prometu, je izredno pomemb-
na. Ob tem seveda ne smemo pozabiti na učence, ki se po 
dolgih počitnicah vračajo v šolo in so še razigrani.

Otroci in mladoletniki spadajo v t. i. skupino šibkejših 
prometnih udeležencev, saj se zelo redko pojavljajo kot 
povzročitelji prometnih nesreč.

Kot prometni udeleženci so nepredvidljivi, prometne 
predpise si razlagajo po svoje (predvsem prometne znake, 
ki obveščajo o varni hoji), poleg tega pa ne zmorejo pravil-
no oceniti hitrosti in oddaljenosti bližajočega se vozila.

Za njihovo varnost moramo skrbeti predvsem drugi 
udeleženci v cestnem prometu. Zlasti vozniki moramo še 
posebno skrbno paziti nanje!

vir: www.policija.si

Starši!
• Čim več časa namenite prometnovarnostni vzgoji 
svojih otrok! Seznanite jih z nekaterimi osnovnimi 
prometnimi pravili (pomen barv na semaforju, možne 
nevarnosti na šolski poti ...).

• Preverite, kaj vaši otroci znajo in zmorejo, in to ne le 
na šolski poti, ampak tudi na sprehodu, na kolesu ali v 
avtomobilu.

• Ne pozabite, da z lastnim ravnanjem dajete zgled 
svojim otrokom. Pomislite, kako sami prečkate cesto. 
Ali uporabljate varnostne pasove, skrbno parkirate, 
vpričo svojih otrok telefonirate med vožnjo?

• Pri prevozu otroke dosledno zavarujte z varnostnimi 
pasovi oziroma jih prevažajte zavarovane v ustreznih 
sedežih, primernih njihovi starosti in telesni teži. Tudi 
sami se vedno pripnite.

• Poskrbite, da bodo otroci vstopali v avto in izstopali 
iz njega na tisti strani, ki je obrnjena stran od drugih 
vozil in prometa. Nevarno je tudi vsakršno prerivanje 
otrok ob avtu! Mlajšega otroka starši iz vozila vzemite 
sami.
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Kraško polje s presihajočim 
Cerkniškim jezerom je edinstven 
naravni pojav. Jezero, ki izginja in se 
spet pojavlja, je v svetu zaslovelo z 
opisom Janeza Vajkarda Valvasorja, 
čeprav so o čudu narave pisali že v 
antiki. Tako kot je edinstvena narava, 
so edinstvene tudi navade, običaji 
ljudi. Kulturna dediščina območja 
je tukaj  res bogata. Ljudje na robu 
kraškega polja so morali zaradi 
preživetja na muhastem poplavnem 
območju znati prisluhniti naravi 
in iznajdljivo bivati v sožitju z njo. 
Kraško polje objemajo gozdovi 
Javornika na jugozahodu in Slivnice 
na severovzhodu. Gozd daje človeku 
veliko. Med drugim tudi les, ki bi ga 
lahko v naših krajih pisali z veliko 
začetnico, tudi sredi stavka, tako 
pomembno vlogo ima. Notranjski 
človek je drevesne vrste zelo dobro 
poznal, jih znal obdelovati saj je les 
ena od osnovnih surovin. Prebivalci 
objezerskih vasi so les uporabljali pri 
gradnji (kozolec, skedenj) in izdela-
vi najrazličnejše opreme: . Imeli so 
lesene orodje za delo na kmetijah, 
lesene vozove, lesene pripomočke za 
ribolov, lesene drsalke, pa tudi lesene 
čolne. 

Leseni čoln, ki se je uporabljal na 
Cerkniškem jezeru, je sestavljen 
čoln. Torej to ni deblak, izdelan iz en-
ega debla, kot ga poznamo npr. z Lju-
bljanskega barja.  Čoln s Cerkniškega 
jezera je sestavljen iz več kosov, ki 
so skupaj zbiti s posebnimi kovanimi 
žeblji. No pa pojdimo lepo po vrsti! 
Zakaj so sploh potrebovali in izde-
lovali čolne? Nasip, ki nas sedaj vodi 
od vasice Dolenje Jezero do otočka 
Gorica,  je bil izdelan na pobudo 
Matevža Martinčiča, domačina iz vasi 
Dolenje Jezero.  Gradili so ga več let 
in končali okrog leta 1906. Pred tem 
je bila Gorica ob visokem vodostaju 
dejansko otok, dosegljiv le s čol-
nom. Prevažali so  ljudi, živino, les, 
seno, prebivalci vasice Otok pa so ga 

uporabili tudi za prevoz pri porokah 
ali pogrebih. Leseni čolni z značil-
nim plitkim grezom so bili ključno 
prevozno sredstvo ob visokih vodah 
tudi za prebivalce preostalih objezer-
skih vasi.

Dandanes čolni niso več v uporabi 
tako kot nekoč, a znanje izdelave se 
je ohranilo. Veščina izdelave lesenega 
čolna je vpisana v Register nesnovne 
dediščine pri Slovenskem etnograf-
skem muzeju Slovenije. Nosilci 
izročila Anton Lovko, Vekoslav Kebe 
in Toni Lovko  še dandanes izdelujejo 
čolne, predvsem zaradi ohranjanja 
tradicije. 

Prav ohranjanje izročila, kulturne 
dediščine,  je vodilo naše organizaci-

je (Zavod za ohranjanje naravne in 
kulturne dediščine Jezerski hram). 
Tako smo že v letu 2005 vzpostavili 
delavnico za izdelovanje lesenih čoln-
ov, uredili zbirko orodij potrebnih za 
izdelavo čolnov ter izdelali 4 lesene 
čolne. V letošnjem letu pa vsebine 
nadgrajujemo, zato vas vabimo, da 
se nam pridružite na dogodkih, kjer 
boste lahko spoznali zgodovino upo-
rabe čolna, postopek izdelave, ter se 
tudi preizkusili v veslanju. 

Vabljeni k spremljanju naše 
spletne strani
www.jezerski-hram.si.
Aktivnosti potekajo v okviru 
javnega razpisa Ministrstva za 
kulturo, nesnovna kulturna 
dediščina Slovenije.  

• Notranjost delavnice za izdelavo čolnov

• Čolni na jezeru - nosilec izročila Vekoslav Kebe ja za vsako svojo vnukinjo 
izdelal leseni čoln.

Leseni čoln na Cerkniškem
jezeru – v delavnico po
znanja in veščine
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levo: Tone Turšič na viteškem plesu, 
Moreška, Korčula; desno: Tone Turšič, 
Jezero Rama - BIH
• FOTO: HELENA P. JARM

Plavajoči grad 2023 • FOTO: SARA ŠOUKAL

Na oddihu (Zelenortski otoki) • FOTO: ANTON FRBEŽAR ‒ TONI

Mars kej səm biu.
Mars kej səm vidu.
Ampək samu u enə vasə 
taku po kjurah smrdi,
də se tə žəludəc abrne!

NADLESK

(Anton Frbežar – TONI)
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NAGRADNO GESLO KRIŽANKE V PREJŠNJI ŠTEVILKI JE BILO: CAMERA OBSCURA

1. NAGRADA: KNJIGA FOTOGRAFIJ DRUŽINE BAVEC, DEJAN VONČINA: KARMEN AVSEC, CESTA 24. JUNIJA 13, 1231 ČRNUČE

2. NAGRADA: KNJIGA SMO SLIŠALI PTIČICE PETI, ZBIRKA PESMI IZ LOŠKE DOLINE, ZBRALA: FRANČIŠKA TRUDEN:

ŽAGARVIDA, OGRADE 43, 1386 STARI TRG PRI LOŽU

3. NAGRADA: KNJIŽICA CERKNIŠKO JEZERO, JOŽEF ŽIROVNIK: JOŽEF PETRIČ, VRHNIKA PRI LOŽU 30, 1386 STARI TRG PRI LOŽU

NAGRADE POŠLJEMO PO POŠTI.

NAGRADE ZA TOKRATNO KRIŽANKO PODARJA: JAVNI ZAVOD SNEŽNIK

3 X PRIJAVNINA ZA TRADICIONALNI POHOD OKROG LOŠKE DOLINE!
NAGRAJENCE BOMO IZŽREBALI 11.10. 2023 IN JIH OBVESTILI, DA JIH NAGRADA ČAKA NA STOJNICI PRED
ZAČETKOM POHODA.

Pravilna rešitev križanke je geslo, ki izhaja iz oštevilčenih kvadratkov in ga vpišete v polje za rešitev.

Rešitev napišite na dopisnico in jo s svojimi podatki (ime, priimek in naslov) do 10. 10. 2023 pošljete na naslov 
uredništva Obrh ali pa rešitev s svojimi podatki pošljite po e-pošti na: obcina@loskadolina.si (iz enega e-naslova 
bo upoštevana ena rešitev).

Želimo vam veliko zabave pri reševanju in sreče pri žrebu!
Uredništvo

KRIŽANKA



V OBRHU JE PROSTOR
TUDI ZA VAŠ OGLAS! 

Več na spletni strani: 
www.loska-dolina.si. 
Za več informacij nam 
pišite na:

obcina@loskadolina.si!



Zadnji veliki izbruh vodnih vrelcev na pobočju Racne gore nad Žago 
sem zabeležil leta 1992 - takrat še na filmski trak, letos, točneje 5. av-
gusta, pa so se ponovno pojavile v vsej svoji veličini. Glede na že moč-
no poraščenost skalnatega pobrežja nad Žago in pa poznemu mraku, 
sem si nataknil nove škornje in se podal skozi grmovje v hrib, kjer me 
je pričakala čudovita podoba bruhanja čiste izvirne ode iz skalnatega 
pobočja. Hudourniški tokovi so se združevali na tarniku pod hribom 
ob “METINEM” skednju in ustvarjali pravo rečico, ki se je valila po pol-
ju vse do srede poti iz Žage do Vrhnike - ter se zlivala v narasli Obrh. 
Naravni pojav izbruha vodnih virov kakih 20 m višinske razlike od 
izvira Obrha v Žagi dokazuje, da so v tem kraškem podzemlju izredno 
velike votline, ki se ob nenormalno velikih deževjih napolnijo do res 
zavidljivih višin in bruhajo na plano. Kasneje sem slišal, da si je istega 
večera ta čudovit pojav ogledal tudi Baragov Jakob iz Dolenjih Poljan 
in delil enakega mnenja - to je enkratno, čudovito. Seveda pa so ti iz-
bruhi in močno povečani izviri na jezu v Žagi doprinesli k poplavljanju 
nekaj vrtov v Vrhniki.... omeniti pa moram, da so že davnega 1894 leta, 
ko se je gradil kaniti most v vasi dovolj dobro ocenili potrebno pre-
točnost in je vseh pet obokov strumno požiralo narasle vode.
Še enkrat pa bi opozoril, da je skrajni čas, da se organizira čiščenje 
vodotoka in bregov Obrha - če ne želimo v bližnji prihodnosti doživeti 
katastrofe ob poplavljenosti Doline in imetij občanov. Predlagam, da 
pojav “natrnc” zabeležimo kot enega redkih naravnih čudes - ter kot 
takega prijavimo odgovarjajočim forumov v Sloveniji kot tudi v medn-
arodnemu merilu. Na osnovi posnetkov, pa želim, da vsakdo podoživl-
ja ta res čudovit naravni pojav.

NATRNCE - IZREDNI
NARAVNI POJAV

TURISTIČNI GOSTJE IZ ŠIRILANKE – V ŽAGI

V času predzadnjega vikenda v avgustu sem doživel 
turistično presenečenje – v našo Dolino je pripotova-
la na kratke počitnice skupina - v biti velika družina 
Indijcev.

Na spletu so našli Benovo Žago s čudovito naravno oko-
lico izvira Obrha, jeza in gozdov Racne gore in bili več 
kot navdušeni nad realnostjo ponujene namestitve.
V skupini je bilo čutiti veliko družinsko pripadnost in 
posebno skrb za starešino - deda in najmlajše vse od 
enega leta pa do 10 let starosti. Naš vnuček Natan jim 
je radodarno posodil mali štirikolesnik s katerim so si 
ogledali še malo širšo okolico Žage oz. vse do Vrhnike in 
na drugi strani izvirov Obrha ter travnikov proti Sigi.
In ko štirikolesnik ni več deloval oz. se je pokvaril, je 
mladenič družine Thushare Coste (starešina) poprijel za 
orodje in v 10 minutah je motor zopet deloval. Bil sem 
»firbčen« od kod to znanje, pa so mi izdali, da trenutno 
bivajo v Italiji, mestu Bressia, kjer so upravljalci strojne 
opreme v tovarni. Otroci so se hitro spoprijateljili in se 
kar nekaj časa igrali z našim Natanom in njegovim pri-

jateljčkom Žanom – nam starejšim pa je bil to izredno lep 
prizor prijateljstva ne glede na narodnost, vero, barvo, …

Obljubili so, da se ob prvi priliki še vrnejo v našo Dolino.

BESEDILO IN FOTOGRAFIJA: 

Edo Šega – Edo iz Žage

GALERIJA



NEDELJA,
15. oktober 2023

12.   POHOD PO
  LOŠKI DOLINI
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Več informacij v TIC Lož, Cesta 19. oktobra 49, 1386 Stari trg pri Ložu
    081 602 853      041 634 224       tic.loz@zavod-sneznik.si      www.loskadolina.info

Dogodek bo foto dokumentiran.

Javni zavod Snežnik
Občina Loška dolina

NEDELJA,
15. oktober 2023

12. POHOD PO
LOŠKI DOLINI

START pri osnovni šoli med 8. in 9. uro
STARI TRG PRI LOŽU
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Več informacij v TIC Lož, Cesta 19. oktobra 49, 1386 Stari trg pri Ložu
    081 602 853      041 634 224       tic.loz@zavod-sneznik.si      www.loskadolina.info

Upoštevajmo vsa veljavna priporočila NIJZ. Dogodek bo foto dokumentiran.

Javni zavod Snežnik
Občina Loška dolina

start med 8. in 9. uro
parkirišče KovinoplastikeLOŽ
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